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Pînă la sfîrşitul anului mai sínt 30 de zile!

Ce v-aţi propus pentru recuperarea res tan 
ţelor din plan şi onorarea angajamentelor ?

A stă z i, in v es tig ă m  I.I.L. MACQ Sibiu
Cu fiecare nouă filă de calendar ne apropiem de finele 

unui an rodnic in realizări şi izbînzi, primul din cincinalul 
profundelor prefaceri economice pe care-1 avem de înfăp
tuit. In ambianţa de autentică efervescenţă patriotică creată 
de recentul Program de educaţie comunistă a oamenilor 
muncii elaborat de partid, bilanţul pe care se pregăteşte 
să-l raporteze industria judeţului nostru se înscrie cu forţa 
unui simbol strălucit al hărniciei şi spiritului de răspun
dere. După cum se ştie, planul pe 11 luni a fost realizat, 
pe ansamblul judeţului, cu 4 zile în avans, preliminîndu-se 
substanţiale depăşiri. Aproape zilnic, noi colective de mun
că raportează îndeplinirea sarcinilor anuale de producţie. 
Se face pregnant simţită hotărîrea oamenilor muncii din fa
brici şi uzine de a folosi din plin. fiecare oră de muncă pen
tru înregistrarea unor randamente maxime în producţie de-a 
lungul acestor ultime săptămini ale anului. Hotărire fi
rească, legitimă, devenind şi mai imperioasă pe măsură ce 
intersectează perimetrul activităţii unor unităţi rămase în 
urmă faţă de plan la un indicator sau altul. La sfîrşitul 
primelor 10 luni, 13 întreprinderi industriale se găseau în- 
tr-o asemenea situaţie. In cazul acestora, eliminînd hotărit 
orice încercări de justificare, se impun intervenţii prompte, 
măsuri ferme pentru lichidarea neajunsurilor ce menţin res
tanţele de plan Ia cote inadmisibile, păgubitoare pentru eco
nomia naţională. Nici un efort nu trebuie să fie socotit prea 
mare pentru realizarea planului pc fiecare sortiment in par
te, comitetelor oamenilor muncii, organizaţiilor de partid 
rcvenindu-le sarcina deosebit de importantă de a analiza 
in spiritul celei mai înalte exigenţe, cu competenţă şi răs
pundere, posibilităţile valorificării tuturor rezervelor inter
ne, de a combate cu hotărire orice tendinţă de supraevalua
re a dificultăţilor şi de cedare în faţa unor neajunsuri de 
moment. Iată de ce am considerat necesar şi util să adre
săm-unităţilor vizate întrebarea cuprinsă in titlul articolu
lui de faţă. Astăzi, am căutat răspuns la întreprinderea si- 
biană MÂCO.

O constatare se impune cu for
ţa evidenţei: întreprinderea inves
tigată prezintă îngrijorătoare ră- 
rnîneri în urmă la majoritatea in
dicatorilor de plan şi la cele mai 
multe din sortimente. Se cuvine 
să trecem în revistă, măcar şi 
succint, anomaliile care i-au jalo
nat drumul din acest an, în spe
ranţa că factorii de răspundere 
din unitate şi din Direcţia jude
ţeană de industrie locală, le vor 
lua în consideraţie măcar în cea
sul al 12-lea, ostenindu-se să nu 
le mai repete în anul viitor.

La Fabrica de cărămizi (Dea
lul Dăii) cuptorul de mare pro

ductivitate Hoffman nu a contat 
în acest an. La circa un an şi, ju
mătate (!) de la punerea lui in 
funcţiune, a intrat în reparaţii. 
Cauzele acestei rapide uzuri fi
zice se pare că privesc in egală 
măsură pe constructor (I.C.M.J. 
Sibiu) şi pe beneficiar. Reparaţia 
(înţelegînd prin aceasta finanţarea 
ei) n-a mai privit însă pe nimeni, 
ceea ce explică demararea lucră
rilor abia în septembrie şi repu
nerea în funcţiune a cuptorului 
cu două săptămini înainte de în
cheierea anului. Ce a însemnat 
această tergiversare pentru între
prinderea sibiană? Extrem de mult

dacă ţinem seama că, capacitatea 
proiectată a. cuptorului este de 
1 milion de cărămizi pe lună şi 
planul anual a! unităţii reprezintă
19.5 milioane cărămizi. Lucrindu-se 
aproape întreg anul numai în 
cuploarele de cîmp, ««realizările 
s-au acufnulat, preliminîndu-se la 
încheierea ' anului o restanţă de 
4 milioane cărămizi.

Deficienţele, sínt departe de a 
fi epuizate. Ele au însoţit aidoma 
unui refren şi activitatea desfă
şurată la balastiera Sebeş-Olt, ca
re din cauza exploatării neratio- 
jiale a asigurării greoaie a 
mijloacelor de transport se situ
ează cu realizările sub 50 de pro
cente din prevederile planului. Pe 
luna aceasta, de pildă, din cele
37.5 .tone balast cite trebuiau ex
pediate, s-au trimis doar 17 tone, 
restul rămînînd în stoc, deoarece 
C.F.R.-uI nu a pus la dispoziţie 
vagoanele solicitate.

Alte greutăţi serioase sínt le
gate de neatiogerea parametrilor 
proiectaţi la o serie de obiective 
pe care se sconta în realizările 
acestui an. Un exemplu elocvent 
îl oferă uscătoria artificială de la 
Şura Mare, care funcţionează sub 
orice critică, asigurind doar 20 la 
sută din capacitatea fabricii rle 
cărămizi, în vreme ce calculele 
din proiect prevedeau 50 la sută. 
Iar dacă cineva se mai îndoieşte 
că drumul de la teorie pînă la 
practică «  lung şi. spinos, e sufi
cient să viziteze această uscătorie 
sau, eventual, noua carieră de 
piatră de la Răşinari, care are o 
capacitate în scripte (20 000 tone/ 
an) şi. cu totul alta in realitate 
(5,000 de tone în acest an).

Ce să mai adăugăm acestui 
lung şir de dereglări?' Că lipsa 
unui sector de mecanizare bine 
dotat pentru repararea şi întreţi
nerea utilajelor grele se impune 
de mulţi ani, fără ca cineva să 
„urnească" totuşi treaba din loc? 
Că utilizarea capacităţilor de pro
ducţie nu atinge decit pe alocuri 
iiivele in apropierea procentului 
de (50 la sută?
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Aplicarea decorurilor pe articolele de sticlărie fină de menaj pre
supune — întîr de toate — pasiune. Ana Magyara una dintre tine
rele decoratoare de la „Vitrometan“ Mediaş, pe care o prezentăm 

în fotografia de faţă, lucrează în această meserie de 6 ani

Însemnate reduceri de preţuri 
cu amănuntul la aparatele 

de radio şi televizoare
Conform hotărîrii Comitetului Executiv al C.C. al P.C.R. şi a 

Consiliului de Miniştri, prin H.C.M. nr. 1528 din 30 XI 1971, cu 
începere de la data de 1 decembrie 1971, preţurile cu amănuntul 
la aparatele de radio şi televizoare din producţie internă se reduc 
astfel:

preţul cu amănuntul 
lei/buc,

actual redus
1. Radioreceptoare
a. Portative

-— Cora , I ( , I i
—- Zefir . . . > ■ >  

Albatros . , « ,
■>“- Mamaia , , « » ,
—• Neptun , > . » >

b. Auto
— Sinaia pt. autoturism
— Sinaia pt. autoturism 

e. Staţionare
— Mangalia 2 k a
— Aida . . ' a n » .
— Eforie . . v . .
— Traviata . . . ,
— Traviata combină <

2. Televizoare
— Venus E 47 . » ,
— Modern E 47 , , ,
— Miraj E 59 . , s
— Clasic E 59 , . .
— Opera E 59 . . .
— Lux fără stativ E 65
— Lux cu stativ E 65

E 5 H
H R R

420 
750 

1 200 
1 440 
1 498

Dada 1 100 1 734 
Dacia 1 300 1 701

W V «
• k ¥

V 8 V

, 1240
4 820
„ 1 720 
. 2 260 
. 2 820

. 3 400 
i 3 560 
. 4 335 
i 4 525 
. 4 335 
. 4 950 
. 5 160

365 
500 
800 

1 000 
1 150

1 150 
1 150

965 
690 

1 300
1 900
2 380

2 870
3 050 
3 460 
3 530 
3 500
3 960
4 120

De la aceeaşi dată. preţurile cu amănuntul în vigoare pentru 
celelalte tipuri de radioreceptoare şi televizoare, din producţie in
ternă, neprevăzute mai sus, existente în stoc în întreprinderile şi 
organizaţiile comerciale socialiste se reduc astfel:

— cu 20% la radioreceptoare 
—- cu 15% la televizoare.

întreprinderile şi organizaţiile comerciale de stat şi cooperatiste, 
au datoria de a lua măsuri pentru a se asigura o aprovizionare 
abundentă cu toate sortimentele de aparate de radio şi televi
zoare existente în depozitele acestora sau ale întreprinderilor co
merciale cu ridicata, urmărind cu atenţie în continuare reapro- 
vizionarea magazinelor în funcţie de solicitările populaţiei.

Propaganda şi instruirea profesională—la nivelul exigentelor actuale

Activităţile Casei agronomului

Montarea pieselor automate de 25 tone, la Uzina mecanică Sibiu
Foto: FRED NUSS

înfiinţată în- dorinţa de a asigura 
un cadru organizat şi permanent in
struirii profesionale a 'lucrătorilor de 
pe ogoare. Casa agronomului a reu
şit, în bună parte, să-şi îndeplinească 
obligaţiile. Pornind de la planul a- 
nual al activităţilor, întocmit, după 
opinia noastră, în mod judicios şi 
realizat în funcţie de cerinţe şi posi
bilităţi, constatăm că această insti
tuţie de profil răspunde în mare mă
sură cerinţei de a deveni nucleul 
propagandei tehnice şi al instruirii 
profesionale pentru cooperatori, me
canizatori şi specialiştii care lucrea
ză. în agricultura judeţului nostru. In 
ce măsură activitatea desfăşurată răs
punde scopului -şi cerinţelor, ce tre
buie întreprins pentru ca în viitor 
rezultatele să fie şi mai bune? îna
inte de a răspunde la această între
bare, menţionăm că baza materială 
de care dispune această unitate este 
încă nesatisfăcătoare, ca urmare a 
insuficientelor preocupări din partea 
organelor agricole judeţene în acest 
sens. Aici nu există un laborator, 
biblioteca are doar 7 000 volume, lec
torii dispun doar de planşe de profiL 
pentru protecţia plantelor. Planşele 
privitoare la cultura plantelor de 
cîmp, legumicultură, viticultură, pomi
cultură, zootehnie, mecanizare, chimi
zare, irigaţii, îmbunătăţiri funciare — 
ca să enumerăm doar cîteva ramuri 
sau sectoare de bază din agricultura 
judeţului nostru — sínt foarte bune 
dar... lipsesc cu desăvîrşire. Mulaje
le, pliantele, schemele, etc. sínt... de 
domeniul viitorului. In aceste condi
ţii este normal ca eficienţa instruc
tajelor să fie încă scăzută, ca intere
sul manifestat de cursanţi să nu fie 
prea ridicat. Apreciem că activitatea 
Casei agronomului trebuie debarasată 
de caracterul formalist al unei ac
ţiuni, iar afirmaţia „Oricum, noi tot 
trebuie să desfăşurăm o activitate“, 
nu are ce căuta în optica organizării 
muncii în această instituţie.

Şi, pentru ca să. folosim expresia, 
oricum, activitatea Casei agronomu
lui trebuie să-şi sporească calitatea, 
atît în privinţa conţinutului, cît şi 
a formelor utilizate. Pentru că îm
plinirile de azi, aşa cum sínt, atestă 
posibilităţile de care dispune acest 
colectiv de muncă.

De exemplu, în privinţa instructa
jelor planificate, organizate şi efec
tuate la Casa agronomului se poate a- 
firma că organele agricole judeţene 
au chibzuit cu maturitate la această 
formă de activitate, problematica sta
bilită fiind puternic ancorată în rea
litatea contemporană. Este drept, în 
această planificare s-au operat mul
te modificări, restructurări, ceea ce 
poate fi privit şi ca o strădanie de 
actualizare, dar şi ca o insuficientă

prospectare a cerinţelor propagandei 
şi instruirii profesionale. Cu alte cu
vinte, planul de acţiuni în privinţa 
instruirii profesionale la Casa agro
nomului nu a fost scutit de amprenta 
întâmplătorului. Am făcut un sondaj 
al eficienţei instructajelor organizate. 
„In ziua sosirii noastre aici, ni s-a 
anunţat programul de lucru pe cele 
trei zile şi ni s-a cerut părerea asu
pra acestuia, ne relatează tehnicianul 
veterinar Alexandru Barbulat, de la 
circumscripţia veterinară comunală 
Cristian. Dar nimeni nu a. avut pro-

€ e r in fă  
a  a g r ic u ltu r ii  

m o d e r n e
puneri. Aşa că... am intrat în progra
mul obişnuit. Consider însă că dacă 
am fi ştiut clin vreme, de exemplu 
cu o lună înainte, programul de lu
cru, am fi avut posibilitatea să con
tribuim la îmbunătăţirea tematică, la 
ridicarea eficienţei instructajului. Şi 
apoi, în numai trei zile va fi impo
sibil să facem cunoştinţă cu toate 
noutăţile intervenite pe plan mondial 
în domeniul sanitar — veterinar“.

Sondînd conţinutul instructajului, 
aflăm că două din cele trei zile au 
fost ocupate cu probleme care, deşi 
importante, nu sínt direct ancorate 
în realitatea noastră, nu au ca adre
să precisă sporirea producţiei anima
liere. Nimeni nu contestă însemnăta
tea controlului calităţii alimentelor, a 
prevenirii şi combaterii tuberculozei 
sau turbării, dar considerăm că teme 
ca alimentaţia raţională a şeptelului, 
de exemplu, ar fi oferit cursanţilor 
posibilităţi mai mari în privinţa le
gării teoriei de practică, ar fi con

tribuit mai mult la demonstrarea te
zei conform căreia ştiinţa este o rea
lă forţă de producţie. Cît priveşte a- 
firmarea unor doleanţe ale cursanţi
lor, noi le considerăm cerinţe ale pro
ducţiei şi sperăm că organele agri
cole judeţene vor studia cu. seriozi
tate aceste propuneri menite să con
tribuie la ridicarea eficienţei acţiu
nilor organizate şi întreprinse în pri
vinţa propagandei şi instruirii pro
fesionale în agricultură.

Instructajul periodic, de 2—3 sau 
mai multe zile, constituie principala 
formă de activitate a acestei institu
ţii de profil, deşi aria de acţiune a 
mijloacelor de propagandă agricolă ar 
trebui să fie mai largă. Dar, după 
aprecierea noastră, unele forme ale 
activităţii sínt încă insuficient exploa
tate de colectivul de muncă al Casei 
agronomului.

De pildă, schimburile de experien
ţă. In acest an această formă a mun
cii de propagandă şi instruire a fost 
prea puţin folosită. In iunie a fost 
organizată o documentare instructivă 
pe unele şantiere de hidroamelioraţii 
şi lucrări de îmbunătăţiri funciare cu 
lucrători ai oficiilor de cadastru, or
ganizarea teritoriului şi gospodărirea 
apelor din cadrul Direcţiei generale 
judeţene a agriculturii. Inginerul Ca
ro! Waxmann, de la Oficiul de îm
bunătăţiri funciare, participant la a- 
cest, schimb de experienţă, apreciază 
utilitatea deosebită a acestuia. „Am 
parcurs itinerariul Sibiu — Geoagiu 
— Petroşani — Craiova — Porţile de 
Fier — Sibiu, ne relatează interlocu
torul. Am văzut „pe viu“ lucrări de 
mare amploare, cum sínt sistemele 
de irigaţii de la Geoagiu sau cel de la 
Calafat, cu marea staţie de pompare 
de la Basarab, amenajarea piscicolă 
de la Cetate, sistemele de hidroame
lioraţii, barajele şi lacurile de acu
mulare de la Valea de peşti — Pe
troşani, consolidările de maluri de la 
mina Dîlja — Petroşani, precum şi

(Continuare în pag. a II-a) 
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Cu planul 
anual | 

îndeplinit
Dînd dovadă de un înalt simţ 

e răspundere şi tratind cu multă 
îaturitate problema realizării sar- 
inilor de plan, comuniştii şi cei- 
aiţi membri ai colectivului de 

muncă de ia Fabrica de cărămidă 
in cadrul I.I.L. IMIX Agnita au 
euşit să realizeze pianul de pro- 
ucţie al anului 1971 cu 29 de 
ile înainte de termenul planificat.
Trebuie remarcai faptul că an

gajamentul luat în întrecerea so- ; 
ialistă a fost realizat, colectivul * 
cestei unităţi, condus de Remus j  
Oastea, a dat peste plan un vo- 3 
um de 500 000 cărămizi presate Ş.e bună calitate.

......
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In  a c tu a l i ta te :  FIL
Momentul actual Impune oa o ne

cesitai« istorică un complex program 
de educaţie socialistă in cadrul_ că
ruia activitatea ideologică şi politică 
de masă, îndreptată spre lărgirea 
orizontului de cunoaştere al mase
lor, reprezintă un capitol de prima 
importantă. în  acelaşi sens, atît cei 
care se ocupă de soarta cinemato
grafului sătesc în localităţile respec
tive — directorii de cămine cultu
rale _  cît şi cei care se îngrijesc 
de programarea filmelor, de asigura
rea întregii reţele cu personal califi
cat, de întreţinerea aparaturii etc ..... 
sínt activişti cărora le revine o res
ponsabilitate foarte importantă în 
munca ideologică. Mai departe mer- 
gînd, anotimpul rece, cînd seara cade 
devreme şi muncile agricole ocupă 
un spaţiu mai restrîns_ în activitatea 
sătenilor, este pel mai propice ano-, 
timp pentru activităţile de sală.

Date fiind aceste, premise, ar fi fost 
normal ca în recentul raid efectuat 
Intr-o serie de localităţi rurale să gă
sim la cinematografele lor numai lu
cruri bune. Din păcate, însă, lucru
rile nu stau peste tot bine. Majori
tatea defecţiunilor apar din cauze lo

cale, mai precis din dezinteresul u- 
nor oameni care fie că nu-şi înţeleg 
misiunea, fie că o înţeleg dar dove
desc o condamnabilă blazare, lăsînd 
lucrurile să se desfăşoare pe linia 
minimei rezistenţe.

Dar, să trecem la cazuri concrete.
Nici n-am putea concepe altfel 

viaţa comunei fără un film, două pe

diţii corespunzătoare unei atari ac
tivităţi de o înaltă responsabilitate. 
In contrast, la Măllncrav, Prod, Mo- 
tiş, Alma-Dumbrăveni, căminele cul
turale nu sint încălzite şi pentru 
a putea viziona un film, spectatorul 
dîrdîie sau stă tu cojocul pe el, ori 
pleacă de la cămin, ceea ce ni şe 
pare deosebit de grav. Un spectator

A N C H E T Ă
saptămină — spune tov. Johanna 
Schotsch, directoarea căminului cul
tural din Moşna — de aceea acordăm 
toată atenţia popularizării filmului, 
creării unui mediu ambiant plăcut 
pentru ţăranii şi muncitorii navetişti 
ce vin în număr foarte mare la că
min. Cuvintele directoarei exprimă 
fapte reale, verificate, şi acest exem
plu nu rămîne singur. La Hoghilag, 
Tîrnava, Şeica Mică, J1 icrlan, activa
ta lea cu filmul este bună şi calitatea 
acesteia se explică în mare măsură 
prin sprijinul acordat de consiliile' 
populare nentru asiaurarea unor con-

,.alungat“ va fi recîşUgat cu greu şi 
să nu uităm că implicit l-am frustrat 
de posibilitatea de a-şi îmbogăţi ori
zontul spiritual.

Dar spectatorii mai pot fi „alun
gaţi“ din sala de cinematograf şi 
printr-o activitate necorespunzătoare 
de popularizare a filmului. Vitrinele 
de afişaj, popularizarea la gazeta de 
perete sau prin alte mijloace lipsesc 
înlr-o serie de localităţi, cum sínt: 
Brateiu, Măllncrav, Valchid şi Axente.. 
Sever. La Tălmacîu, deşi există 
puncte de afişaj puţine, populariza
rea este totuşi bună, ca şi în Miercu

rea şi Boiţa, unde s-au înregistrat 
peste 300 bilete vândute la un spec
tacol de film şi unde media specta
torilor este de coa 100, o cifră fru
moasă, care se realizează datorită 
condiţiilor bune în care rulează fil
mul (directorul căminului, I. Istrate, 
solicită Direcţiei cinematografice ju
deţene un ecran corespunzător vo
lumului sălii). Afişajul, chiar şi acolo 
unde există, mai suferă din cauza 
unor formule grafice bizare. Opera
torii oferă pubEcului afişe comple
tate nu întotdeauna în spiritul nor
melor ortografice şi uneori în spiri
tul celor mai năstruşnice agrama- 
tisme.

Dar, iată un al treilea mod de a 
„alunga“ cetăţeanul de la film: sus
pendarea spectacolului. Un, act nor
mativ încheiat în baza H.C.M. 942/ 
1954 prevede: suspendările de spec
tacole cinematografice se fac numai 
cu aprobarea Consiliului popular ju
deţean sau a Comitetului judeţean

(Continuare în pag. a II-a)
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Dialog pe o tem ă 
actuală:

com petitivitatea
Manifestările prile

juite de „Luna calită
ţii“ au polarizat în 
întreprinderile jude
ţului nostru atenţia şi 
interesul unui număr 
foarte mare de cadre 
tehnico-inginereşti.

în majoritatea co
vârşitoare a cazurilor 
a fost îmbrăţişată 
ideea sporirii contri
buţiei proprii, în de
osebi pe tărîmui con
cepţiei, pentru reali
zarea unor produse 
de înalt nivel compe
titiv pe piaţa internă 
şi externă.

Recenta sesiune teh- 
nico-ştiinţifică de la 
uzina „independenta“, 
intitulată sugestiv 
„Contribuţii la ridica
rea nivelului tehnic 
şi calitativ al produc
ţiei“ a servit, în an
samblul ei, admirabil, 
această idee, consti
tuind o deplină reu
şită. Cele 3 materiale 
prezentate de către

specialişti di)r cadrul 
uzinei au fost selec
ţionate dintr-un nu
măr de 39 de teme 
date spre, rezolvare în 
acest an cadrelor teh
nice, ca urmare a 
Chemării lansate anul, 
trecut de Uzina de 
piese auto Sibiu.

Problemele dezbă
tute cu acest prilej 
conţin soluţii cons
tructive şi îmbunătă
ţiri tehnologice în fa
bricaţia curentă a u- 
zinei şi constituie ro
dul unei munci sus
ţinu le de cercetare n- 
plicativă desfăşurată 
în toate sectoarele. 
Este de altfel intere
sant de relevat că 
prin aplicarea în a- 
cest an a celor 39 de 
teme se estimează 
realizarea unei efici
ente economice ante- 
calculate de peste 2,5 
milioane lei.

Discuţiile utile ce 
*-au purtat pe margi

nea referatelor au a- 
dus în prim plan ne
cesitatea obiectivă a 
tratării mai cuprinză
toare a aspectului 
competitions). Propu
nerile de a se elabora 
studii bine fundamen
tate de marketing, 
care să stea la baza 
diversificării în per
spectivă a producţiei 
de unelte pneumatice 
şi cuptoare de trata
mente termice, reflec
tă elocvent o viziune 
mai largă a preocu
părilor, depăşind ca
drul adesea limitat al 
muncii de concepţie.

Astfel de manifes
tări poartă în ele un 
pregnant suflu înnoi
tor, o tendinţă cura
joasă de escaladare a 
neajunsurilor actuale 
cu mijloacele moderne 
ale ştiinţei conduce
rii. Salutîndu-le, zia
rul nostru îşi propu
ne să le acorde pe 
viitor un spaţiu şi 
mai larg.

Ü Staţia automată soví etică 
„Marte-2" plasată pe o traiectorie 
interplanetară la 19 mai 197)i, du 
pă ce a parcurs 470 milioajie ki
lometri, s-a plasat pe o orbtită de 
satelit artificial al pilanetei (Marts. 
In perioada de după lan sari', apa
ratele de la bordul staţiei a u  re
alizat un complex de cercefăiii în 
spaţiul interplanetar. Actuala tra
iectorie a staţiei „Marte-2“ se 
află la distanţa de 1 250 kilometri 
de suprafaţa planetei al cărei 
nume îl poartă, transmite agenţia 
TASS.

In momentul apropierii staţiei 
de Marte, de ea s-a desprins o 
capsulă care a transportat pe pla
netă o efigie reprezentînd stema 
U.R.S.S.

■  In perioada noiembrie 1970 
noiembrie 1971, preturile la prin
cipalele produse alimentare în 
Columbia au crescut cu 18,5 la 
sută. Potrivit datelor publicate de 
Direcţia centrală de statistică, 
costul vieţii a crescut în aceeaşi 
perioadă cu 15 procente.

D Dalele transmise pe pămînt
de aparatele lăsate pe Lună de 
astronaut« misiunii ..Apollo-15“ 
par să demonstreze că suprafaţa 
selenară produce mult mai multă 
căldură decit se presupunea pînă 
acum. Acesta este „cel mai tul
burător rezultat“ al explorării lu
nare, a declarat profesorul Marcus 
Langseth de la observatorul geo
logic al i adversităţii Columbia 
din New ăork, care analizează 
datele măsurătorilor efectuate de 
termometrul plasat vara trecută 
pe suprafaţa selenară. Propagarea 
căldurii este do 0,8 milionimi de 
calorie pe secundă, adică aproxi
mativ jumătate din valoarea în
registrată pe Pămînt. Profesorul 
Langseth a arătat că viitoarele mi
siuni selenare vor permite să se 
depună pe astrul nopţii alte apa
rate de măsură pentru a preciza 
informaţiile obţinute.
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Respectaţi!itatea
interpretării

Deşi alcătuit din lucrări deose
bite ca factură, fiecare din ele 
aparţinînd unor caracteristici 
structural-stilistice bine determi
nate, programul audiat în cadrul 
ultimului simfonic al . filarmonicii 
sibiene a însemnat mai mult ex
presia acelei maniere interpreta
tive stereotipizate, ce poate rezul
ta din amalgamarea nefericită a 
celor mai esenţiale dintre elemen
tele clasice şi romantice cu cele 
cvasimoderne.

De aici, proba
bil, şi acea notă 
de . cuminţenie 
cumsecădenie şi 

respectabilitate
faţă de partiturile cîntote, notă 
manifestată însă (din păcate) în 
detrimentul fidelităţii, al tensipna- 
lităţii, preciziei şi siguranţei rit- 
mico-intonaţionale. Tot prin a- 
ceste elemente se explică şi im
posibilitatea publicului de a ope
ra diferenţieri cu adevărat dis
tincte între Mozart (Concertul 
pentru pian şi orchestră în la-mi- 
nor), Dvorak (Simfonia a V-a „Din 
lumea nouă“) şi Alessandrescu 
(schiţa simfonică pentru orchestră 
de coarde „Amurg de toamnă“).

Dirijorul simfonicului — Con
stantin Ţurcamu — cu toate stră
daniile, evident demonstrate, n-a 
reuşit să elimine şi nici să estom
peze, măcar, aceste lipsuri. Şi, din

concerte

păcate, maxima emotivitate vă
dită de domnia sa a permis an
samblului inadvertenţe flagrante, 
o puternică deconcentrare a aten
ţiei, o lipsă de sonoritate şi vo
inţă a expresiei. Mai mult chiar: 
pe alocuri — mai ales în simfo
nia de Dvorak — am remarcat, la 
suflători, emfaza acelor sonorităţi 
gratuite' ce depăşesc cu mult re
sursele sonore ale sălii, igno- 

rind total prin
cipiile obligatorii 
ale echilibrului 
dintre comparti
mentele unui a- 
parat orchestral.

Tălmăcirea de către pianistul 
. Liviu Teodor Teclu a concertului 

mozarti,an a căpătat distincţie prin 
calităţile imprimate ciutului său 
— căldură, plenitudine, culoare 
—, prin coerenţa frazărilor şi prin 
dinamica finisată cu sensibilitate 
în detaliu.. Ne-a părut şi mai pu
ţin realizată colaborarea afectivă 
a orchestrei şi a dirijorului a- 
cesteia.

Ca urmare, s-au făcut simţite 
acele carenţe ritmico-agogice şi 
acea inconsecvenţă a expresiei 
care au condus la momentele mai 
puţin realizate din punctul de ve
dere al unităţii interpretative pe 
care-1 constituie cuplul dirijor-so- 
list-ansamblu.

DORU CONSTANTINIU

însemnări pe m arginea  

unei scrisori

Magazinul e destul 
de încăpător dar...

„Vă spunem drept că sîntem revol
taţi. A venit iarna şi nu ne mai con
vine ca pentru fiecare kilogram de 
sare, zahăr sau ulei să străbatem ki'o- 
metri. Avem şi noi in Buia un maga
zin de desfacere, dar gol. Pentru a- 
provizionare sîntem nevoiţi să mer
gem în comună, la Şeica Mare şi vă 
rugăm să ne credeţi că nu ne prea 
convine“.

Sîntem întru totul de acord cu sem
natarii scrisorii. La ce bun un maga
zin de desfacere în sat dacă nu gă
seşti nici sare... In schimb se găseşte 
o gamă variată de băuturi şi, cum 
gestionarul este indulgent, se consu
mă pe toc.

Aceiaşi cititori ne scriu că erau 
tare mulţumiţi pe vremea cînd ges
tionară era Hilda Weber. „Găseai de 
toate, de la cuie la frigidere. în 10 
minute ne făceam aprovizionarea in 
cete mai bune condiţii pentru o săp- 
tămînă şi fără lipsă la gramaj. Era 
o adevărată plăcere să intri în ma
gazin fiindcă era curat ca în farma
cie. Acuma, peste tot — murdărie, 
incepînd din magazin şi pînă în piv
niţă“.

Comparaţia trebuie să dea de gîndit 
actualilor gestionari Anton Sabău şi 
Victor David. Poate vor ajunge la 
concluzia că nu e bine să tot pună 
gospodinele pe drumuri, cînd maga
zinul este destul de încăpător nu nu
mai pentru ace, aţă etc. dar chiar şi 
pentru maşini de cusut, de spălat, as
piratoare de praf. Mai exact, pentru 
tot ce are nevoie o gospodină.

ANCA SPÄTARU

Gunoiul, îngropat în stradă"
In două numere ale ziarului nostru s-a publicat 

cîte o notă (una în septembrie, alta în octombrie 
a.c.), prin care se semnala că de pe străzile Hegel, 
Scînteia, Spartacus etc., grămezile de gunoaie, re
zultate din maturatul trotuarelor şi a părţii caro
sabile de către cetăţeni nu sínt ridicate vreme înde
lungată de serviciul de salubritate al I.C. Sibiu. Da
că totuşi operaţiunea s-a efectuat cînd şi cînd, a- 
ceasta s-a făcut doar în urma semnalelor critice din 
ziar, sau a deselor sesizări şi cerinţe ale petiţionari
lor.

Că aşa stau lucrurile se confirmă şi prin adresa 
de răspuns a serviciului de gospodărie comunală şi 
locativă al Consiliului popular municipal Sibiu. Nu
mai că se încearcă a se aduce motivări card1 nu co
respund realităţii. „Gunoaiele nu au fost ridicate de 
către serviciul salubritate al I.C.S. din cauză că nu 
provin din maturatul străzii ci din curăţirea gospo
dăriilor particulare". In pofida acestei afirmaţii ade
vărul este că gunoaiele provin din maturatul stră
zilor amintite. Şi în prezent pot fi văzute grămezile 
de frunze căzute de la arborii ornamentali.

„Totodată — se arată în continuare în adresa de 
răspuns — vă comunicăm că I.C.S. are 'obligaţia de 
a ridica numai gunoaiele rezultate în urma mătură

rii străzilor contractate cu Consiliul popular munici- jg
pal. în mod excepţional şi în limita posibilităţilor Jj
se transportă şi gunoaiele rezultate in urma mătu- jg
rării de către cetăţeni a străzilor necontractate, cum §§
sínt cele de mai sus. (S. N.). Pentru aceasta este ne- fj
cesar ca întreprinderea comunală să fie anunţată Ü
din timp“. jj

Ideea (cine o fi avut-o) de a nu se contracta ridi- §1
carea gunoaielor de pe toate străzile, indiferent de gf
cine sínt măturate, ni se pare cel puţin stranie. Ce- B
tăţeanul care locuieşte, de exemplu, pe strada Ne- B
gruzzi n-are probleme de acest fel, deoarece, strada B
respectivă fiind asfaltată este salubrizată de către jj
salariaţi ai I.C.S. In schimb, vecinul de după colţ, S
din strada Hegel, după ce că face singur curăţenia, fj
trebuie (după cum stau lucrurile) să angajeze un jj
mijloc de transport cu care să care gunoaiele unde jj
o vrea, numai să nu mai „înflorească“ în grămezi jj
pe stradă? Deci unii cu munca şi cu necazurile, iar jj 
alţii cu liniştea, cu toate că toţi, dar absolut toţi, jj
plătesc aceeaşi taxă comunală.

Pentru anul viitor, prin încheierea nilului contract jj
cu I.C.S., avem convingerea că nu vor mai exista fj
asemenea anomalii.       gj

(G. S.) I
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2 DECEMBRIE
•  Se împlinesc 36 de ani de la 

naşterea poetului Nicolae Labiş 
(m. 22 XII 1956).
•  21 de ani de la moartea pia
nistului şl compozitorului Dinu 
Lipatti (n. 1917).

21,10 Comici vestiţi ai ecranului In 
lumea... sportului.

21,50 Mai aveţi o întrebare? 
Biografia vieţii.

22,30 15 minute cu Engelbert Hum
perdinck.

22,45 Telejurnalul de noapte.

CINEMA
TIMPUL

Centrul meteorologic Sibiu comu
nică: vremea sa menţine relativ căl
duroasă cu cerul schimbător. Local, 
va ploua slab. Vîntul va sufla po
trivit, din sectorul nord-vestic. Mi
nimele vor fi cuprinse între minus 
2 şt plus 2 grade, iar maximele vor 
oscila Intre plus 3 şi 9 grade.

TELEVIZIUNE
17.30 Emisiune In limba maghiară.
18.30 Tineri solişti de muzică popu

lară.
18,50 Timp şi anotimp în agricul

tură.
19,10 Pentru sănătatea dv. „De ce 

fac copiii frecvent răceli?"
19.20 1 001 de seri.
19.30 Telejurnalul de seară.
20,00 Avanpremieră.
20,05 Reflector.
20.20 Tineri despre ei înşişi.

SIBIU: PACEA: După vulpe (orele 
9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00; 21,00); 
ARTA: „Z“ (orele 9,30; 12,00; 15,30; 
13,00; 20,30); TINERETULUI: Aricii
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Cadru dintr-o reuşită expoziţie de artă culinară, găzduită la restauran
tul „împăratul romanilor"

Din a c t iv i ta te a  co n siliilo r popu lare
C e r t itu s f  i n c  ş i . . .

în sesiunea 18-a a Consiliului popu
lar al oraşului Cisnădie s-a analizat 
activitatea desfăşurată pe linie co
mercială a organizaţiilor de speciali
tate în perioada celor 11 luni din acest 
an. Raportul prezentat de comitetul 
executiv a evidenţiat faptul că în pe
rioada amintită populaţia oraşului a 
primit mărfuri în valoare de 81,4 mi
lioane lei, cu 3 milioane peste preve
derile planului şi cu 8 milioane lei 
mai mult faţă de aceeaşi perioadă a 
anului trecut.

. . . P e r s p e c t i i e
Avînd în vedere îmbunătăţirea con

tinuă a deservirii populaţiei, sesiunea

a 18-a a Consiliului popular Cisnădie a 
adoptat o hotărîre prin care se pre
văd:

@ Asigurarea de spaţii corespunză
toare pentru I.C.S. Textile-încălţămin- 
te în vederea deschiderii unor maga
zine specializate în confecţii, trico
taje, încălţăminte pentru copii.

® Sprijinirea Organizaţiei judeţene 
de turism (O.J.T.) pentru amenajarea 
şi extinderea spaţiilor de alimentaţie 
publică.

s  Urmărirea sistematică a lucrări
lor de amenajare şi punere în func
ţiune a unor unităţi aparţinînd O.C.L. 
Alimentara, I.A.P.L. „Cofetarul“ ş.a. De 
asemenea, s-au pus !a dispoziţia coope
rativei „Tehnica nouă“ şi Centrului 
de librării Sibiu noi spaţii pentru 
desfăşurarea activităţii lor.

Ce v-aţi propus

se nasc fără ţepi (orele 10,00; 12,00; 
14,30; 16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: O dumini
că în familie (orele 9,00; 11,15; 14 00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERETULUI:
începutul (orele 10,00; 16,30; 18,30; 
20,30); UNIREA; Afurisitul de bunic 
(orele 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Asediul (o- 
rele 11,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Simfonia Leningradului (orele 18,00 
şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Omul 
din Sierra (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: O scrisoare pier
dută (orele 17,00 şi 19,00).

BAZNA-BÄI: Tutunul (orele 16,00 
şi 19,30).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Ultima şansă (orele 17,00 şi 19,00).

(Urmare din pag. I)
Mai presus decit toate aceste 

întrebări şi nedumeriri, am dorit 
să sondăm opinia colectivului cu 
privire la ceea ce se mai poate 
întreprinde în timpul care a mai 
rămas. Anumite măsuri s-au luat, 
deşi climatul general este departe 
de a emana acel optimism şi acea 
încredere în forţele proprii, ca
pabile să facă — cum se spune 
uneori — minuni. Este totuşi me
ritoriu efortul ce s-a făcut în ul
timele luni. Dovadă — realizarea 
planului la principalii indicatori 
pe lunile octombrie şi noiembrie. 
Pianul pe, luna decembrie este 
majorat, reprezentând 10 la sută 
din planul anual, adoptîndu-se şi 
un plan de transport corespunză
tor nevoilor. Totodată, avîndu-se 
in vedere că pentru această lună 
timpul neprielnic s-ar putea să 
determine greutăţi neprevăzute, 
s-au adoptat măsuri pentru crea
rea unor condiţii optime de lu
cru, pentru utilizarea corespunză
toare a utilajelor. Sínt acţiuni pe 
care ni le-a relatat şeful serviciu
lui plan-producţie, tovarăşul Tra- 
ian Stancu, precizînd însă că 
timpul este prea scurt pentru a 
mai putea fi recuperate integral 
rămînerile în urmă. De altfel, o 
socoteală relativ simplă este edi
ficatoare: pentru a se situa la 
31 decembrie la nivelul prevede
rilor de plan, întreprinderea ar 
trebui să realizeze în fiecare zi 
din cele ce au mai rămas o pro
ducţie marfă în valoare de cca 
229 000 lei. Or, producţia zilnică 
medie în luna noiembrie a fost 
de 120 000 lei!

Se ridică firesc întrebarea: cine 
se face vinovat de această situa
ţie? Prin ce împrejurări a ajuns 
întreprinderea MACO să înregis
treze asemenea rămîneri in urmă 
irecuperabile?

In primă instanţă răspunsul 
este simplu de dat: unitatea în
săşi, printr-0 organizare defectu

oasă a producţiei şi a muncii, 
printr-o abordare nerealistă a 
sarcinilor de plan. De altfel, zia
rul nostru a abordat această pro
blemă de cîteva ori în cursul anu
lui, din unghiuri diferite. Dar 
mergînd mai în adîncime, se ri
dică şi alte întrebări: ştie cineva 
că întreprinderea este lipsită de 
director? Probabil că nu, deoarece 
situaţia datează practic din luna 
iunie a.c., deşi, în condiţiile în 
care secţiile sínt dispersate în tot 
judeţul, sarcinile sínt de o evi
dentă complexitate. Chestiunea nu 
poate fi socotită, nici în glumă, 
minoră.

A foct practic sprijinită cu ceva 
întreprinderea de către Direcţia 
judeţeană de industrie locală? în 
ce mod se manifestă colaborarea 
dintre ele? Toate investigaţiile, 
toate probele oferă un singur răs
puns — colaborare ineficace. 
Atunci se ridică în mod firesc o 
altă întrebare: nu cumva unul din 
cei doi subiecţi este de prisos? 
Şi dacă în ceea ce priveşte între
prinderea o asemenea întrebare 
este exclusă de necesităţile strin
gente de materiale de construcţie 
reclamate de judeţul nostru, de 
ţara întreagă, rămîne atunci de 
analizat problema în perimetrul 
direcţiei, a acestui organism ■ de 
suprastructură căruia probabil nu-i 
sínt prea cunoscute nici îndato
ririle, nici drepturile. Fapt este 
că situaţii cu totul nepermise se 
perpetuează de ani de zile în in
dustria locală. Am analizat astăzi 
întreprinderea MACO Sibiu, dar 
oricare alta din cadrul industriei 
locale oferă „argumente“ similare. 
Iată de ce considerăm necesare 
măsuri radicale, de esenţă în a- 
cest domeniu, în cel mai scurt 
timp cu putinţă. Altfel, inevitabil, 
peste un an istoria se va repeta. 
Este o istorie care se repetă în 
contul economiei naţionale şi nu 
poate aduce decit deservicii ju
deţului nostru.

FILMUL LA SA  TE

Cadru din filmul Ultima şansă

(Urmare din pag. I)

pentru cultură şi educaţie socialistă, 
iar în cazul altor suspendări se vor 
plăti daune întreprinderii judeţene 
cinematografice în sumă egală cu 
media Încasărilor făcute pe ultimele 
trei luni. Contrar prevederilor de mai 
sus, unii directori de cămine ţultu- 
rale (din Noul Săsesc, Alma, Dum
brăveni, Blăjel) suspendă din diverse 
motive spectacole de film. Chiar da
că ar fi traşi la răspundere pentru 
daunele materiale aduse cinemato-

A ctiv ită ţile  Caisei agron om u lu i
(Urmare din pag. I)

marile amenajări hidroenergetice de 
la Lotru şi Porţile de Fier. Consider 
că această formă de instruire tre
buie să fie mai mult folosită“.

întrucît în acest an şi în acest cin
cinal în judeţul nostru vor fi execu
tate lucrări de amploare, cum sínt 
cele două sisteme de irigaţii de la 
Dumbrăveni şi Şelimbăr, şi avînd în 
vedere că pînă în acest an lucrătorii 
acestui oficiu aveau o tangenţă acci
dentală cu exploatarea sistemelor de 
irigaţii, considerăm că aprecierile in
ginerului Carol Waxmann sínt juste, 
iar Casa agronomului Tîrnava are 
datoria să organizeze mai multe 
schimburi de experienţă cu lucrători 
din sectoarele de activitate care re
clamă stringent o cunoaştere opera
tivă şi profundă a unor realităţi şi 
realizări contemporane din domeniul 
respectiv.

De altfel, o oarecare experienţă în 
privinţa schimburilor de experienţă 
s-a cîştigat. In acest an, în colabo
rare cu organizaţia judeţeană U.T.C., 
s-a organizat un alt schimb de expe
rienţă la I.A.S. Jidvei — judeţul Al
ba, cu tinerii viticultori din sectorul

de stat al agriculturii judeţului nos
tru, precum şi la I.A.S. Mediaş, în 
acelaşi scop. Analizînd însă care este 
contribuţia concretă a Casei agrono
mului la ridicarea eficienţei acestei 
forme de instruire, constatăm că a- 
ceastă instituţie s-a limitat doar la 
organizare. Conţinutul schimbului de 
experienţă este stabilit de partici
panţi, comunicarea informaţiilor nu 
este încă receptată şi condusă de lu
crătorii Casei agronomului, pentru că 
aceştia, în cazurile amintite, s-au 
mulţumit doar cu rolul de... plasa
tori ai participanţilor la cămine, dor
mitoare şi cantine. Considerăm că 
direcţiunea Casei agronomului (Ingi
ner Nicolae Ciupitu) are datoria de 
a instrui la nivel înalt lucrătorii in
stituţiei, pentru ca aceştia să poată 
face faţă exigenţelor mereu crescînde 
ale activităţii de propagandă şi in
struire profesională. O mai atentă se
lecţionare a cadrelor, o muncă de a- 
tragere în acest sector a unor oameni 
bine pregătiţi profesional, cu pasiune 
pentru activitatea de propagandă şi 
instruire, poate contribui în mare 
măsură la ridicarea prestigiului uni
tăţii, la sporirea eficienţei activităţii 
desfăşurate. Pentru că, aşa cum ne-a

relatat tehnicianul Romulus Leonte, 
specialiştii cu studii superioare nu a- 
pelează încă la Casa agronomului 
pentru clarificarea unor probleme 
profesionale deosebite. Şi, considerăm 
noi, principala cauză a acestor stări 
de lucruri nu este lipsa de interes a 
acestor specialişti care, după apre
cierea aceluiaşi tehnician, „ar fi foar
te ocupaţi cu problemele de produc
ţie şi nu mai au timpul necesar in
struirii“, ci calitatea , nesatisfăcătoare 
— încă — a activităţii profesionale 
desfăşurate la Casa agronomului.

Un exemplu — concludent, credem 
noi — de amatorism în această mun
că este organizarea în cîmp a unor 
experienţe rupte de realităţile agri
culturii socialiste din judeţul nostru. 
In acest an s-au efectuat experimen
tări cu nişte doze de erbicide, cu niş
te lucrări de întreţinere etc. Oare a- 
semenea experimentări făcute la un 
nivel încă rudimentar îşi au rostul 
cînd problemele abordate au fost elu
cidate de mult şi mai competent de 
către alte instituţii? Nu este acesta 
un efort inutil de a „forţa uşi des
chise", cheltuindu-se timp şi bani 
fără un cîştig concret? Şi mai ales, 
de ce se introdus in experimentări

variante de dragul variantelor, ca de 
exemplu erbicidare cu Lasso sau , A- 
1798? Dacă un specialist din produc
ţie va întreba conducerea Casei agro
nomului unde se găsesc şi cît costă 
aceste substanţe va rămîne la fel de 
neinformat ca înainte, pentru că, 
chiar experimentatorul (tehnicianul 
Romulus Leonte) nu cunoaşte aceste 
aspecte? Cum este satisfăcută, în a- 
cest caz, cerinţa legării experimen
tului de marea producţie?

Abordînd doar cîteva probleme de 
conţinut şi de structurare în timp a 
acţiunilor Casei agronomului, consta
tăm că aici, fără a se putea ignora 
unele 'realizări meritorii, este încă 
mult loc pentru mai bine. Rămîne ca 
Direcţia generală judeţeană a agri
culturii, împreună cu conducerea in
stituţiei amintite, să manifeste mai 
multă receptivitate faţă de cerinţele 
mereu crescînde ale producţiei, să de
pună eforturi mai susţinute pentru 
ancorarea mai puternică a activităţii 
profesionale în realităţile contempo
rane din agricultura judeţului nostru, 
pentru ca aportul acestei unităţi de 
profil să fie la înălţimea exigenţe
lor actuale ale propagandei şi instru
irii . profesionale ta agricultură.

grafiei, credem că daunele culturale 
aduse oamenilor nu sínt recuperabile.

Alte curiozităţi: la Brateiu, prima
rul a dispus înlocuirea geamurilor 
care camuflau sala în timpul rulării 
filmului. De acord că sala se utili
zează şi ziua, cu lumină naturală. De 
ce nu s-au cumpărat perdele pentru 
camuflaj? Deci, film se poate rula 
numai seara, iar cum copiilor şi ti
neretului şcolar le este interzis s<# a 
accesul la filme, înseamnă că aceştia 
sini lipsiţi de binefacerile spirituale 
ale cinematografului. La Blăjel, din 
aceleaşi motive, matineele au loc în 
sala veche a căminului, iar specta
colele de seară, în sala nouă. Cum 
pot directorii de cămine să .suspen
de un film în favoarea unei nunţi, 
în urma căreia încasează între 600— 
1 000 lei, iar din suma aceasta să nu 
cumpere măcar perdele de camuflaj? 
Cum pot, în calitatea lor de activişti 
culturali, să lipsească tocmai tinere
tul satelor şl comunelor de posibili
tatea de a viziona filme cu un înalt 
conţinut de idei ca Sentinţa, Serata, 
Eliberarea, Castelul condamnaţilor? 
Ştiut este că, în alle localităţi, ca 
Veştem, Boita, Miercurea, matineele 
pentru şcolari (cu filme adecvate) au 
loc ou regularitate şi se bucură de 
succes.

Unele deficienţe vizează şi activi
tatea întreprinderii judeţene cinema
tografice care, după opinia unor di
rectori de cămine, nu controlează 
sistematic activitatea cinematografe
lor săteşti. De asemenea, este nece
sar ca atit directorii cît şi specta
torii să fie informaţi despre filmele 
care vor fi difuzate.

Mai există şi alte anomalii in 
funcţionarea filmului la sate, însă ele 
se încadrează in categoria celor enu
merate mai sus care, intr-un fel, sínt 
tipice. Ele pot fi eliminate numai 
prin strădania permanentă a tuturor 
celor care răspund de cinematograful 
sătesc. Să nu uităm că creşterea nu
mărului de cinematografe în ţară (în
tre 1938—1970) de Ta 338 la 6 275 
nu exprimă doar un raport cu creş
terea numerică a populaţiei, ci, în 
primul rind, necesitatea hranei spi- 
rituale a omului socialist

1.1. S. „Mătasea roşie“ Cisnădie
ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

— şef depozit, magazia produse finite.
Informaţii suplimentare la biroul personal al între
prinderii.

C. £. /. L Sibiu
ANGAJEAZĂ

pentru noua fabrică de mobilă din Mediaş: tîmplari, 
tractorişti, lăcătuşi, electricieni, mecanici locomotivă 
Diesel, fochişti, electrocarişti, tehnicieni produse fi
nite lemn.

ANGAJEAZĂ,
de asemenea, muncitori necalificaţi absolvenţi a 7 
sau 8 clase, cu stagiul militar satisfăcut, în vederea 
calificării la locul de muncă în următoarele meserii: 
tîmplari, sculptor în lemn, intarsier, electrocarist, 
electrostivuitor.

Informaţii suplimentare se pot cere la C.E.I.L. Sibiu, 
biroul personal şi învăţămînt, str. Rîului nr. 23, tele
fon 2 00 60 sau la Fabrica de mobilă Mediaş, str. Co
jocarilor, telefon 19 29.

G r u p u l  ş c o l a r  ML I .  U .  
S i b i u

str. Dealului nr. 4
angajează:

— PSIHOLOG ŞCOLAR.

Condiţii de studii şi vechime conform Decretului nr. 
158/1970.

Informaţii suplimentare se pot solicita de la secreta
riatul şcolii, telefon 1 45 52.

Grupul şco lar pentru  
in d u str ia  a lim entară  Sibiu

str. Turismului nr. 15,
\ ANGAJEAZĂ URGENT:

1 magaziner pentru gestiunea de la atelierele şcolii.

Întreprinderea de valorificare a 
cerealelor şi plantelor tehnice Sibiu

Piaţa Unirii nr. 4,
ANGAJEAZĂ:

— diriginte şantier U2 normă
— jurisconsult 1/2 normă
— contabil şef
— mecanic auto.
Condiţii de angajare conform H.C.M. 
914/1968.

Informaţii, la telefon 1 18 39.

Centrala industrială 
a gazului metan, cu sediul 

în municipiul Mediaş
str. Unirii nr. 4,

ORGANIZEAZĂ
la data de 20 decembrie 1971, concursul pentru 
ocuparea unui post de cercetător ştiinţific, la 
sectorul de cercetare, cu îndeplinirea condiţii
lor de studii şi vechime prevăzute de H.C.M. 
78/1970.

Uzina de piese auto Sibiu
angajează de urgenţă:

ECONOMIŞTI.

VtND FIAT 1 100 D, stare perfec
tă. Telefon 1 48 08, orele 19—22.

VlND Trabant 601, 38 000 km, vi
zibil zilnic, str. Karl Marx nr. 31 
(Şcoala Independenţa) Sibiu.

VÎND casă cu grădină, la Cisnă
die. Informaţii Sibiu, telefon 7 27 56.

PIERDUT legitimaţie nr. 415, pe 
numele Burcea Maria Doiniţa, elibe
rată de fabrica de sticiărte „Vitro- 
metan" Mediaş. O declar nulă.

PIERDUT buletine de identitate pe 
numele Mirzan Costache şl Mirzan 
Catinca. 2 leoittmatif emise da Fa.

brica de cherestea Tălmaciu, 2 bo
nuri de vînzare lemn răşinoase nr. 
762479 şi 762480. Le declar nule.

PIERDUT carnet student nr. 1874/ 
1969, pe numele Opriş loan. It de
clar nul.

INGINER, caut cameră mobilată, 
eventual meditez. Informaţii Sibiu, 
telefon 2 24 90, orele 17—19.

CETĂŢEANUL PĂTRAŞCU GHEOR- 
GHE, cu domiciliul necunoscut, este 
citat de către soţia sa pentru data 
de 28 decembrie 1971 la Tribunalul 
judeţean Sibiu, în acţiunea de di
vorţ
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ÍN PLENARA COMITETULUI MUNICIPAL OL U_ T. C. MEDIAŞ

Dezbaterile „pecetluite“ 
de lipsa combativităţii

C E  VOI FI ?“

De Ia început trebuie relevat ca
racterul limitat, incomplet al ’ desfă
şurării dezbaterilor recentei plenare 
a Comitetului municipal al U.T.C. Me
diaş, consacrată analizei preocupări
lor şi muncii desfăşurate pînă în 
prezent, pentru educarea moral-ce- 
tăţenească şi ateist-ştiinţifică a tine
retului, precum şi măsurile necesare 
pentru îmbunătăţirea programului de 
activitate în acest domeniu.

Materialul prezentat, întocmit în 
pripă, sub nivelul unor normale pre
tenţii la nivelul unei organizaţii de 
tineret municipale, ca şi planul de 
măsuri lipsit de concreteţe, cu o 
mare doză de generalitate, au de
monstrat criza de acţiune, lipsa spi
ritului de combativitate şi a forţei 
participării active la pulsul şi reali
tăţile vieţii de organizaţie a majori
tăţii membrilor Comitetului munici
pal. Date fiind condiţiile şi punctele 
de plecare ale plenarei se explică şi 
faptul că dezbaterile acesteia, care 
trebuiau să se desfăşoare cu o săp- 
tămînă în urmă, s-au amînat din 
cauza absenţei, aproape la jumătate, 
a membrilor comitetului. Aceasta do

vedeşte că trebuie tras un semnal 
de alarmă în legătură cu modul cum 
înţeleg să răspundă calităţii de ute- 
cist tocmai acei ce au fost desemnaţi 
să rezolve cu discernămînt, în egală 
măsură nevoile şi sarcinile i.e se im
pun în munca şi viaţa tuturor tine
rilor.

Indiferent de unghiul din care pri
vim desfăşurarea plenarei, un lucru 
rămîne constant: insuficienta valoare 
educativă, ca scop şi eficienţă, a sar
cinilor organizaţiei municipale. Re
gretabil însă şi nejustificat (aceasta 
constituie o altă latură negativă a 
plenarei) este faptul că nici discu
ţiile, opiniile şi propunerile celor ca
re au luat cuvîntul nu au avut pu
terea şi calitatea să acopere cu simt 
critic-analitic lacunele existente încă 
în procesul educativ-formational, da
torită dezinteresului şi chiar incom
petenţei unor secretari, ale unor or
gane şi organizaţii de U.T.C.

..Munca de educaţie a tineretului 
cere gîndire, şi în primul rînd ac
ţiune. Aceasta mi se pare că lipseşte 
la ora actuală in organizaţia noastră. 
Cum apreciem munca elevilor în
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CLUBUL Of JAZZ TRLBUIE 
SA flf m MIOR EDUCATIV

Interviu cu prof. NICOLAE IONESCU, conducătorul 
clubului de jazz din cadrul Casei de cultură a tineretului
Red. Fiind la începutul celui 

de-al doilea an v-am ruga să 
relataţi cîteva dintre momen
tele principale ale activităţii
clubului de jazz.

— Raţiunea de a fi a acestui 
club porneşte de la necesitatea de 
a răspindi în rîndul tinerilor un 
gen de artă propriu vîrstei lor şi... 
timpurilor moderne, artă pentru 
care se face simţit din ce în ce 
mal mult în ultimii ani şi în ţara 
noastră interesul unui public larg. 
Muzica de jazz vine să completeze 
profilul intelectual şi moral al tină- 
rului de azi, conlucrând alături de 
celelalte ramuri ale muzicii la de- 
săvirşirea educaţiei sale. Ne-am ori
entat în activitatea trecută asupra 
cunoaşterii clasicilor acestei muzici, 
avind o serie de teme-medafioane: 
Louis Armstrong, Lionel Hampton, 
Ducke Ellington, Count Basste, 
Bennie Goodmann. De asemenea, 
am făcut o departajare precisă în
tre muzica uşoară şi muzica de 
jazz, astăzi nemaifiind posibil pen
tru omul de gust să persiste în- 
t r -0 astfel de confuzie.

Red. Care este modul prin 
care tinerii iau contact cu mu
zica de jazz cu specific româ
nesc?

— Noi preconizăm, în tematica aces
tui an, 5 teme despre jazzul româ
nesc. Vom face cu atît mat mult 
acest lucru cu cît există şi la noi 
In ţară raume prestigioase, care nu 
o dată s-au impus la festivalurile 
internaţionale: Dan Mlndrilă, Mihai 
Befindet, Aura Urziceanu, Richard 
OschanitzM. Vom informa tinere
tul şi despre influenţa jazzului a- 
supra muzicii simfonice contempo
rane. La olub vor fi prezentate lu
crări de jazz simfonic, intrate în

patrimoniul valorilor autentice: 
„Rapsodia albastră“ şi opera „Por- 
gy and Bess“ de G. Gershwin. De 
asemenea, vor fi prezente prelu
crări din muzica clasică în manieră 
jazzistică modernă — fugi de Bach 
prezentate de formaţia „Single 
Singers“.

Red. Care este metodologia 
folosită în prezentarea lucrări
lor amintite?

— Astăzi se ştie că muzica de 
ja-zz nu mai- are acea formă simplă 
ca la începuturile ei, cînd era o 
muzică dansantă. Ea merge azi la 
forme foarte apropiate de muzica 
de cameră, fapt pentru care, ca 
şi la prezentarea unei lucrări sim
fonice este necesară o explicaţie 
tratînd epoca în care lucrările 
respective au luat naştere şi ma
niera de interpretare. Urmează a- 
poi audiţii pe bandă, pe disc. Ast
fel şi anul trecut formaţia condusă 
de Radu Ghizăşan.u ne-a dat un 
preţios ajutor, fiind singura care 
a răspuns la chemările noastre.

Red. Cine sínt tinerii care 
participă la club?

— Sínt tineri de diferite catego
rii sociale: elevi, muncitori, tehni
cieni, ingineri, profesori. Ne-am 
bucura dacă activitatea acestui 
club ar dobîndi un mai larg carac
ter. de masă. In acest sens este de 
datoria noastră să atragem prin 
expuneri şi audiţii cît mai intere
sante marea masă de tineri. Este 
necesară şi o popularizare mai 
susţinută decit anul trecut, avind 
in sprijinul nostru şi Comitetul 
municipal al U.T.C. şi Casa de 
cultură.

Discuţie consemnată de 
C. VILCEANU

şcoli, devenirea lor politică? Cum se 
integrează tineretul în procesul mun
cii productive? Am fost suficienţi 
de activi ca organism politic pen
tru a forma şi completa educa
ţia tinerilor? Sínt cîteva întrebări 
pe care mi le pun acum cînd îmi 
dau seama de uşurinţa cu care este 
privită munca de educaţie a tinerilor 
noştri. Există o slabă colaborare în
tre colectivele de tineri acolo în or
ganizaţiile de bază U.T.C. ale atelie
relor, secţiilor şi sectoarelor de unde 
trebuie să înceapă procesul educativ'. 
Se simte nevoia imperioasă a creării 
unui climat sănătos al muncii fizice, 
a unor concepţii şi acţiuni clare pri
vind integrarea profesională şi poli
tică a tineretului“! (Ilie Laţea, ingi
ner la întreprinderea construcţii mon
taj gaz metan).

„De cele mai multe ori acţiunile 
organizate de noi au avut un carac
ter şablonard, fără un scop concret 
şi precis. De aici şi slaba lor efici
enţă educativă. Organizaţiile U.T.C. 
din şcoli au avut prea puţin in ve
dere educaţia elevilor şi, în special, 
a 'celor seralişti“ ,  (Monica Gainţe, 
profesoară Ia Liceul „St. L. Roth“).

„Nu am fost destul de vigilenţi şi 
responsabili faţă de tinerii noştri. In 
fabrica noastră avem utecişti harnici, 
fruntaşi destoinici care nu o dată au 
făcut dovada calităţii de membru al 
organizaţiei revoluţionare de tineret. 
Dar din păcate mai sini unii tineri 
care nu au înţeles exact rolul şi 
menirea lor în societate, nu mun
cesc, nu se integrează în niciun co
lectiv. Ce putem spune că am făcut 
noi pentru aceştia?“ (Vasile Ciuban, 
maistru Ia „Vitrometan“).

Opiniile mai sus înserate au fost 
singurele care au avut acelaşi nu
mitor comun: imperativul major al 
datoriei profesionale a fiecăruia, du
blat de o pregătire politico-ideologică 
militant^ Celelalte intervenţii s-au 
redus doar la a înşira, la modul ge
neral, activităţile şi acţiunile orga
nizate (dar nu s-a amintit nici spre 
ce scop şi nici cu ce randament edu
cativ) fără să îmbogăţească prin pro
puneri utile activitatea de perspec
tivă. Aşa se explică fa.ptul că pianul 
de măsuri cu cele cîteva puncte (fie
care incepind cu „se va face“, „se 
va organiza“), nu a reuşit să -fie îm
bunătăţit. Astfel, incît, concluzia for
mată la începutul plenarei asupra 
crizei de acţiune a organizaţiei mu
nicipale de tineret trebuie să devină 
pentru plen, mai precis pentru birou, 
prilejul şi cerinţa unei reviializări a 
activităţii, a înlăturării printr-o ana
liză temeinică şi matură, a lipsurilor 
existente. îmbunătăţirea substanţială 
a muncii de educaţie a colectivelor 
de tineri, a fiecărei categorii de ti
neri, printr-un plus de efort şi de 
competenţă din partea fiecărui mem
bru al organului municipal — iată 
ce trebuie să mobilizeze integral e- 
forturile, gîndirea vie, acţiunile 
viitoare.

C. BLOOS
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Un scurt popas la fabrica „Sticla“ 
din Avrig ne-a prilejuit o întîl- 
nire cu eleve ale Liceului „Gheor- 
ghe Lazăr“ din localitate, aflate în 
practică. Atenţia cu care elevele 
urmăresc îndemînarea colegei lor 
este edificatoare. Ea atestă inte
resul manifestat faţă de muncă a 

tinerelor
Foto: FRED NUSS
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O discuţie cu elevii clasei a XH-a A, reala, 

de îa Liceul „Gh. Lazăr“ din Sibiu

„Dacă e să fim sinceri“... In de- vidul se maturizează, acest proces 
finitiv de ce să nu fim sinceri? Se se radicalizează, căpătînd un coefi

cient sporit de raţional. El îşi va 
păstra întotdeauna insă şi caracte
rul afectiv, alegerea fiind în orice 
caz, subiectivă, intimă".

Relaţia care se stabileşte intre 
realizarea indicelui pe plan pro
fesional şi material a suscitat un 
viu interes. Elevii s-au arătat ad
versarii acelei optici după care cea 
mai bună meserie trebuie să-ţi 
asigure un maximum de profit ma
terial. Elevul George Soare a con
chis: „Meseria pe care vreau s-o 
învăţ, avocatura, poate să apară de 
la distanţă ca fiind rentabilă. Evi
dent, munca prestată îţi aduce şi 
un cîştig material absolut necesar 
existenţei. Sínt insă împotriva ace
lora care văd în meseria lor un 
mijloc de înavuţire pe căi necins
tite. La baza hotărîrii mele de a 
mă face jurist stă tocmai dorinţa 
de a munci pentru instaurarea u- 
nui spirit de dreptate, de echitate 
în relaţiile dintre oameni".

Discuţiile au atins o temperatură 
înaltă atunci cînd s-a pus proble
ma de a se stabili dacă există pro
fesiuni meserii dezonorante, munci 
Care să altereze valoarea reală a 
omului, făcindu-1 demn de dispre
ţul colectivităţii. Răspunsul elevi
lor a fost categoric: „NU! Nu există 
profesiuni degradante, dezonoran
te“. Există, însă, — n-am putut să 
nu fim de acord — oameni cu ast
fel de mentalităţi. „Aceştia, însă, 
uită un lucru: că existenţa ior se 
bazează, în mare măsură, pe mun
ca celor pe care-i desconsiderăm" — 
ne-a declarat elevul Mircea Iri- 
mie, viitor... profesor de istorie.

Contribuţii interesante, cu un 
dezvoltat simţ polemic au adus 
elevii Horia Hotăran, Alexandru 
Cojocaru, Dorina Lişcă, Tudor Isă- 
cescu şi loan Mihai —... tineri 
pentru care meseria, profesiunea 
însumează la această oră o între
bare ce te face să tresari: „Acum 
sínt aproape absolvent de liceu. 
Pînă la urmă ce voi deveni? Răs
punde, tu, viaţă!“

poate oare discuta temeinic, util, 
constructiv, fără sinceritate?

Dialogul purtat între semnatarul 
acestor rîaduri şi elevii clasei a 
XII-aA a întrunit, credem, condi
ţia aceasta de prim ordin; de a- 
ceea, poate, confesiunile au atins 
pe alocuri „strune sensibile“: „Eu 
m-am gîndit... viaţa mea, ... sigur, 
nu-mi poate fi indiferent... consi
der că nu există meserii, profesi
uni degradante, dar oameni care 
consideră unele meserii ca fiind 
degradante există, din păcate, 
mulţi... Dacă te faci doar tehni
cian, trebuie să-l saluţi o viaţă-n- 
treagă pe inginer... Peste zece ani 
un coleg o să te-ntrebe: tu ce fa
cultate ai terminat? Ce-o să răs
punzi?... E nevoie şi de lucrători 
în agricultură, de muncitori cu 
înaltă calificare în industrie, dar 
să se facă alţii...“

Am redat discursiv, fără o în
lănţuire voit logică, frînturi vii de 
discuţie. Ele redau frămîntările fe
brile ale unui moment de răscru
ce, cînd personalitatea tînărului, 
aflat în pragul absolvirii liceului, 
la o vîrstă care nu mai este aceea 
a copilăriei, se alertează. Această 
întrebare Ce voi fi? se instalează 
deodată în prim-plan, devine deo
dată serioasă, gravă. La „grădini
ţă“ visam cu toţii să ne facem 
aviatori, căpitani de vapor, meca
nici de locomotivă... Apoi, pe par
curs, ne-am făcut concesii: am co- 
borît „pretenţiile“ faţă de noi în
şine în planul dorinţei. „La sfîrşitul 
clasei a VIII-a am început să mă 
gîndesc să urmez electronica, sec
ţia calculatoare — ni s-a confesat 
elevul Petru Roca. Apoi mi-am 
schimbat decizia; voi încerca la 
facultatea de tehnologie a construc
ţiilor de maşini". Aşadar, pe „tra
iectoria“ dorinţei de a deveni a 
intervenit o nouă corecţie... Care 
este motivul acestei noi „orien
tări“? Ne explică Iulian Bulat (care 
va da examen de admitere la elec
tronică): „Alegerea unei profesiuni 
este la început un proces predomi
nant afectiv. Pe măsură ce indi-

w  V# ■ V  I  V / Jr ă s ă r i  c a l a t o a r e
-------------------- -..........- - ....  ■■

® Am plecat din motive personale 
•  „Cîştig mai bine"— refren fără perspectivă 
® O „migrare păgubitoare"

VIOREL CUCU

Marea majoritate a salariaţilor nou 
încadraţi se străduiesc să obţină re
zultate bune în muncă, să se califice, 
să-şi ridice necontenit pregătirea pro
fesională. In contrast cu aceştia sínt 
cîţiva tineri care, în loc să se apuce 
serios de treabă „călătoresc de la o 
întreprindere la alta“ în căutarea u- 
nui loc de muncă „mai bun, mai u- 
şor“. Oare cine le dă acestor tineri 
dreptul să se folosească după bunul lor, 
plac de obligativitatea asigurării u- 
nui loc de muncă de către stat?

Am cunoscut cîţiva tineri pe care 
săptămînal îi poţi întîlni la uşa ofi
ciului forţelor de muncă. Formează 
aici un grup monocolor, restrîns, cu 
„teorii“ proprii despre muncă şi cîş
tig. Unii dintre ei au deja două-trei 
sau mai multe angajări, dar de fie
care dată părăsesc locul de muncă în 
căutarea altuia.

Gheorghe Prodan, de 23 ani, cali
ficat ţesător la uzinele textile „Tîr- 
nava“, îşi părăseşte locul de muncă 
preferind... o întreprindere de exploa
tări geologice. „Se cîştigă mai bine“, 
vine argumentul tînărului. Şi am fi
tentaţi să-l credem, dar......neobişnuit
cu munca“, Gheorghe Prodan pără
seşte şi acest serviciu, acum dorind 
să se angajeze ia... „Vitrometan“.

— De ce nu te duci la „Tîrnava“ 
unde te-ai calificat?
_ *?
loan Armeanu, de 19 ani, calificat 

la locul de muncă Ia uzina „Autome- 
canica“, se angajează „din motive per
sonale“ muncitor necalificat la „Emai
lul roşu“. Pleacă şi de aici. Unde? 
„Oriunde“, ne răspunde.

Aceşti tineri, ca şi ceilalţi de alt
fel, ar trebui să-şi facă o imagine 
în care să încapă ideea că nicăieri 
colectivele de muncitori nu vor to
lera abaterile de la disciplina muncii, 
comoditatea. Statul cheltuieşte anual 
sume importante pentru asigurarea 
calificării unui număr tot^mai mare 
de muncitori pentru nevoile econo
miei naţionale. Prin părăsirea locului 
de muncă, unii muncitori calificaţi, 
în special tineri, produc perturbaţii 
în folosirea la maximum a forţei de 
muncă, perturbaţii în efortul produc-

Ce fac tinerii în afara porţilor întreprinderilor ?

tiv al unor colective de muncă, în 
închegarea acestora. Se ştie că un 
bun muncitor se formează într-o pe
rioadă destul de mare de timp, da 
aceea „migrarea“ acestor tineri îi du
ce în primul rînd, la o ratare profe
sională.

Alte exemple:
Dionisie Grito, calificat tîmplar, es

te repartizat la I.C.M., dar refuză 
fără motiv. I se oferă Fabrica de 
geamuri. Acelaşi refuz. Vlad Vasile, 
calificat vopsitor la „Emailul roşu“, 
îşi găseşte vocaţia la fabrica de mo
bilă, ca muncitor... necalificat.

Şi, lista ar putea continua, enume- 
rîndu-i şi pe: Guşti Vitán, de 18 ani, 
Mihai Zimbori, care lucrează doar o 
lună la „Automecanica“ şi apoi plea
că, Venus Vitán, 17 ani.

Le-am solicitat o părere despre 
muncă şi... au ' dat din umeri. Din 
discuţiile purtate cu ei am aflat că 
pînă acum nici unul nu şi-a propus 
ceva în viaţă, nu are vreo ţintă fi
nală atît de necesară pentru a avea 
satisfacţii în viaţă.

Unii dintre ei îşi fac o socoteală 
pe cît de simplă pe atît de eficace* 
momentan (dar lipsită de perspectivă) i 
„vara voi lucra la particulari, aju- 
tînd la construirea locuinţelor perso
nale, iar la iarnă mă voi angaja cî
teva luni“.

Andrei Magyar! a lucrat cîndva la 
„Vitrometan“ ca suflător la ţeava, 
dar, plecat de la locul de muncă, şi-a 
găsit refugiu in construcţii, ca zidar. 
Acum nu-i mai convine şi... doreşte 
să se încadreze „oriunde“. Suflător 
la ţeavă nu i-a plăcut, zidar nu. De 
fapt, ne întrebăm, îi place ceva a- 
cestui tinăr ce trebuie să hrănească 
trei copii? Oare cum le va insufla 
copiilor săi dragostea pentru muncă 
dacă el nu o cunoaşte, nu o are? !

Alţii în schimb se califică, se tot 
califică şi pînă la urmă rămîn... ne
calificaţi ! Vasile Stoica este unul 
dintre aceştia. S-a calificat la „Vi
trometan“ ca muncitor la maşina se
miautomată de confecţionat borcane 
de sticlă. După numai doi ani a ple
cat la Bucureşti, la Uzina de anve
lope. Propus aici, spre a urma un 
curs de calificare, dă bir cu fugiţii 
atunci cînd află că este vorba de un 
contract pe trei ani. Acum doreşte 
să se angajeze din nou la „Vitrome-, 
tan“ (! ! !)

Am adus în faţa opiniei publica 
doar cîteva cazuri. Din analiza aces
tora ne putem da seama că şi între
prinderile, colectivele de muncă res
pective au partea lor de vină. Din1 
discuţiile purtate cu unii factori da 
răspundere din organizaţiile U.T.C. a 
reieşit că nu se lucrează suficient cu 
muncitorii noi angajaţi, că nu sínt cu
noscuţi, că rămîn, în general, în afa
ra oricăror preocupări de a fi înca
draţi în climatul uzinei.

„Am avut nevoie de mină de lu
cru şi i-am primit“ a fost invariabil 
răspunsul factorilor de conducere din1 
întreprinderi. Dar cine dă voie unon 
persoane care psartă răspunderea 
pentru activitatea de angajare a noi 
salariaţi să cocheteze cu aceşti „a- 
mici ai voiajului“, care se angajează, 
pleacă, iar se angajează, într-un cu- 
vînt se înscriu în aria largă a in
disciplinei?

„Oricît de certat cu disciplina mun
cii ar fi un tinăr, el poate fi recu
perat, dar pentru aceasta trebuie des
făşurată o vastă muncă de educaţia 
din partea tuturor factorilor de răs
pundere“, ne spunea tovarăşul î. Cu- 
cerzan, de la fabrica „8 Mai“
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Ii privesc, le citesc în ochi como
ditatea, ieşirea din ritmul vieţii şi al 
eticii socialiste. Aceşti tineri fără 
ideal, plecaţi In căutarea timpului 
pierdut, a căror dragoste pentru mun
că se stinge de cele mai multe ori 
după o săptămînă sau o lună, tre
buie totuşi făcuţi să înţeleagă că so
cietatea noastră nu poate tolera trîn- 
dăvia, goana după „locuri călduţe".

Programul adoptat de ultima ple
nară a Comitetului Central al Parti
dului Comunist Român reprezintă şi 
pentru organizaţia revoluţionară a ti
neretului, cadrul general, al activi
tăţii de educaţie marxist-leninistă a 
tinerilor. Formarea omului viitoarei 
societăţi socialiste, multilateral dez
voltate, a omului cu o înaltă pregă
tire tehnică, ştiinţifică şi spirituală, 
stăpîn pe o înaintată concepţie des
pre lume şi viaţă, cu conştiinţa res
ponsabilităţii pentru împlinirea obiec
tivelor şi cerinţelor puse de partid 
în faţa întregului nostru popor — ia
tă în ce constă sarcina numărul unu 
a organizaţiilor U.T.C. şi a tuturor 
factorilor care participă la proce
sul instructiv-educativ.

In lumina acestor preţioase dezide
rate, cum acţionează organizaţia de 
tineret în direcţia formării — infor
mării, educaţiei şi instruirii tinerilor? 
Cum sínt asigurate condiţiile şi me
diul necesar desfăşurării optime a 
procesului de educaţie? Cine sínt cei 
ce continuă procesul educativ al ti
nerilor dincolo de porţile fabricilor 
şi ale altor instituţii?

Sínt întrebări pe care ni le-am pus 
vizitînd recent cîteva din căminele 
aflate în vecinătatea unor mari o- 
biective industriale, în care locuiesc 
tineri veniţi din toate colţurile ţării, 
cămine care pentru marea majoritate 
a tinerilor întîlniţi înseamnă „acasă 
la mine“.

Primul popas, căminul întreprinde
rii construcţii-montaj Sibiu. Cu o ca
pacitate de 300 de locuri, acesta ofe
ră tinerilor veniţi să se desăvârşească 
în meseriile diverse ale construcţiei 
o ambianţă şi un mediu plăcut, curat, 
unde expresia „acasă la mine“ poar
tă încărcătura strădaniei locatarilor 
de a aduce un plus de grijă şi de 
frumos faţă de ceea ce li s-a dat 
spre folosinţă.

„Am căutat de la bun început

ne spunea administratorul căminului, 
Paul Barbu — să instaurăm un cli
mat de respect faţă de condiţiile ofe
rite şi, totodată, să formăm o atitu
dine de intransigenţă combativă faţă 
de încercările unora de a se sustrage 
efortului general. Comitetul de cămin, 
ale cărui şedinţe se ţin cu regulari
tate, are în atenţie, prin staţia de 
amplificare existentă, prin gazeta sa
tirică, respectarea disciplinei de că
min“.

Am putut constata că în atenţia 
conducerii căminului nu se află nu
mai respectarea strictă a disciplinei, 
ci programul de educaţie este reali
zat prin eforturile şi prezenţa activă 
a fiecărui tînăr, prin continua şi per
manenta pregătire profesională (in a- 
cest scop în cămin există două săli 
de clasă unde tinerii urmează cursu
rile de calificare pentru diversele 
meserii de constructori), prin infor
marea lor asupra ultimelor evenimen
te ale vieţii politice interne şi inter
naţionale (există colecţii de ziare, re
viste, o bibliotecă cu 10 000 volume, 
au loc vizionări de filme educative, 
de programe TV). Din iniţiativa or
ganizaţiei de tineret s-au întreprins 
întîlniri cu activişti de partid, jurişti, 
medici. Astfel, stimularea experienţei 
practice a tinerilor, caracterul multi
lateral al procesului instructiv-edu
cativ exprimă, la căminul tinerilor 
constructori sibieni interesul larg pen
tru formarea lor în spiritul cerinţelor 
societăţii noastre socialiste.

Deşi căminul de nefamilişti al uzi
nei „Independenţa“ Sibiu se bucură 
de aceeaşi tînără existenţă ca şi al 
constructorilor, acesta nu se poate 
lăuda cu prea multe aspecte de bună 
organizare şi gospodărire. Bunăoară, 
nu peste tot curăţenia este elementul 
dominant, („Condiţiile pe care le am 
aici sínt incomparabile cu cele de la 
gazdă. Ceea ce nu-mi place în acest 
cămin însă este faptul că nu toţi ti

nerii înţeleg să păstreze curăţenia“, 
ne spune Mihai Herciu, ucenic anul 
III). Nu numai unele aspecte ce ţin 
de curăţenie fac simţită neglijenţa 
conducerii căminului, dar însăşi lip
sa preocupării faţă de ceea ce ar tre
bui să li se ofere tinerilor sub aspec
tul infonnativ-formativ-educativ pu
ne în discuţie răspunderea faţă de 
participarea întregului colectiv la ne
voile vieţii extraprofesionale („Du
cem o viaţă monotonă. Nu există un 
interes din partea niciunuia dintre 
noi să mai schimbe faţa lucrurilor. 
Deşi avem un club, nu-1 folosim; deşi 
avem două echipe sportive, una de 
handbal, alta de fotbal, nu ne-am în-

tîlnit niciodată în vreun meci. Cît 
priveşte alte activităţi... Cred că ar 
putea răspunde comitetul de cămin, 
organizaţia noastră U.T.C.“ — spune 
Gheorghe Ciurcă, muncitor la secţia 
cazangerie).

Cum era şi firesc ne-am adresat 
administratorului căminului, tînărul 
Ion Macrea:

— Ce oferă viaţa de cămin tineri
lor, in afară de simplu] fapt de a 
locui într-o cameră?

— Multe lucruri nu le poate oferi: 
o bibliotecă cu peste o sută de volu
me (cele „peste o sută de volume“ 
sínt în realitate doar cîteva cărţi — 
n.n.), un aparat de radio, un televi
zor...

— Colecţii de ziare, reviste, jocuri 
de ciub, alte activităţi nu organizaţi?

— Tinerii de aici nu se prea pasio
nează după programe şi alte activi
tăţi. Pentru ei nu există decit o sin
gură distracţie: cînd iau banii che

fuiesc. Aşa că degeaba ne-am stră
dui să le organizăm ceva (? !)

E inexplicabil şi nejustificat acest 
mod de a gîndi şi de a decreta aprio
ric ce anume reprezintă pasiunile, 
aptitudinile şi înclinaţiile tinerilor a- 
tunci cînd n-a existat nici măcar in
tenţia de a lua cunoştinţă de ele. 
Faptul este cu atît mai grav cu cît 
el vine din partea unui om cu res
ponsabilităţi în domeniul educativ şi 
are implicaţii profunde în ceea ce 
priveşte viaţa şi activitatea unui co
lectiv de tineri.

Probleme de aceeaşi natură, ceva 
mai accentuate, ridică şi căminul de 
fete nr. 20, din strada Lungă, din o

raşul Cisnădie. Aici, datorită lipsei 
de curăţenie, dezordinii din camere 
(în unele locuri lipseşte mobilierul), 
stării deplorabile a băilor, oficiilor şi 
grupurilor sociale n-ai crede că cei 
200 de locatari sínt... locatare. („Mai 
lipsesc multe: soba din oficiu este 
prea mică pentru efectivul fetelor ca
re gătesc; rufele ni le uscam în ca
mere. Multe din noi nu înţeleg că 
viaţa de cămin înseamnă, înainte de 
toate, respectarea şi păstrarea a ceea 
ce ţî s-a oferit“. Alexandrina Rădu- 
can. muncitoare la Uzinele textile 
Cisnădie); („N-ai unde citi în linişte o 
carte, nu există o sală de lectură, 
o bibliotecă cu cărţi pentru uzul nos
tru, un televizor. Am senzaţia că sínt 
la un hotel de mina a IV-a. Maria 
Urzică, muncitoare la „Mătasea ro
şie“).

Punctul cel mai vulnerabil sub as
pectele supuse investigaţiilor noastre 
este. fără dubii, căminul tineretului

din Mîrşa, unde modul de viaţă, me
diul creat pentru formarea şi evolu
ţia viitorilor muncitori, concepţia sta
tică, limitată a organelor de resort 
— conducerea uzinei, comitetele sin
dicatului, U.T.C. şi de cămin (acesta 
din urmă ca şi inexistent) — faţă de 
universul intim de preocupări, atitu
dini şi fapte ale tinerilor, denotă to
tala lipsă de interes a factorilor de 
concepţie şi acţiune pentru îmbunătă
ţirea randamentului educativ.

Peste tot în camerele vizitate am 
întîlnit acelaşi tablou sumbru al ne
glijenţei şi murdăriei: lipseşte mobi
lierul (scaune, etajere, cuiere, lustre, 
clanţe la uşi, noptiere) deşi figurează 
în inventarul camerelor, geamurile 
sínt sparte (camera 203), difuzoare 
stricate, coridoarele nu sínt ilumina
te, lenjeria de pat e neschimbată.

(„Căminul acesta este o problemă 
despre care ar fi bine să nu se vor
bească. Totdeauna cînd am ridicat 
anumite probleme legate de viaţa pe 
care o ducem aici mi se răspundea: 
„Aici la Mîrşa sínt condiţii specifice. 
Mulţumiţi-vâ cu ce aveţi“. Este ade
vărat că sínt condiţii specifice, dar 
tocmai de aceea cei ce răspund de 
noi, de educaţia noastră ar trebui să 
fie mai severi, mai intransigenţi fa
ţă de abaterile grave care se săvîr- 
şesc în cămin. Poate sínt şi tineri ca
re nu sint învăţaţi cu curăţenia. Dar 
i-a ajutat cineva, i-a învăţat? Acum 
.lucrez în schimbul III. Ce fac pînă 
cînd voi intra în schimb? Stau. Alt
ceva... club nu avem, teren de sport 
de asemenea. Pe secretarul comitetu
lui U.T.C. nici nu-1 cunosc. Nici dacă 
am trăi în munţi n-ar fi aşa“ — loan 
Pop, strungar).

Camera 215. La o masă, grupul for
mat din loan Gáspár, Constantin Di- 
nescu, Constantin Licsente, Ionel Sa- 
su şi Ion Pocol (ultimii doi vşniţi în 
„vizită") joacă „şeptic american“.

—- C* altceva am putea face? Pî

nă cînd intrăm în schimb mai trece 
timpul...

— De ce nu mergi la club?
— N-avem club.
Peste cîteva ore ne aflăm la se

diul comitetului U.T.C. Interlocutor, 
secretarul comitetului, tovarăşul Si- 
mion Stoichiţă.

— Ne-am propus o serie de acţiuni 
cu tinerii dar din păcate nu le-am 
dus la bun sfîrşit din lipsă de timp, 
din lipsa oamenilor cu care să lu
crezi, a condiţiilor specifice existen
te aici la Mîrşa. Avem trecute în pla
nul de activităţi diferite concursuri, 
întreceri sportive, programe artistice. 
Urmează să le dăm curs.

Neconcordanţele existente în pre
zent în modul de a concepe şi acţio
na în direcţia evoluţiei personalităţii 
tinerilor, nepăsarea totală şi atitudi
nea de „dolce farniente“ a secretaru
lui organizaţiei de tineret, stilul în
chistat de lucru administrativ, de în
locuire a oamenilor cu scriptele, o- 
rientarea îngustă pe care membrii 
colectivului au dat-o activităţii poli- 
tico-ideologice, „teoretizarea“ lacune
lor în f-ducaţia politică a tinerilor, 
explicate prin neirrtegrarea in viaţa 
de organizaţie, toate acestea indică 
limpede existenţa unor datorii uita
te ale factorilor răspunzători de viaţa 
tinerilor. Altfel spus — aceste triste 
aspecte semnifică o realitate decisivă:

—- lipsa legăturilor dintre tineri şi 
organizaţie;

— minusuri în comuniunea tînăr — 
colectivul în care trăieşte;

— insuficiente resurse de mobili
zare a tinerilor la viaţa de organi
zaţie;

— necesitatea perfecţionării activi
tăţii de educaţie, a ajutorului primit 
din partea organelor de partid, U.T.C. 
şi sindicat, printr-un pius de com
petenţă şi solicitudine din partea tu
turor factorilor.

B. CORNELIA

JEAN IONESCU

Casa de cultură 
a tineretului din 
Sibiu vă oferă:

AZI

« Ora 10, sala televizor, mati
neu de ştiinţă şi tehnică: „Contri
buţii româneşti la dezvoltarea şti
inţei şi tehnicii mondiale“, tema 
a Il-a, prezintă prof. loan Perşoiu.

•  Ora 17, sala de festivităţi, tn- 
ttinire a tinerilor cu loan Holhoş 
şi Mircea Avrami tema: „Biblio
teca „Asira" — vechi lăcaş de 
cultură românească".

•  Ora 18, olubul de jazz; tema: 
„Artişti de prestigiu care ne-au 
vizitat ţara: Duke Ellington“.

•  Expoziţia de artă plastică a 
elevilor Liceului de muzică şi arte 
piastice din Sibiu şi expoziţia de 
numismatică.
MÎINE

•  Ora 17, întâlnire cu Constan
tin Hodoită, secretarul Consiliului 
popular al 'municipiului Sibiu; te
ma: „Responsabilitatea social-po- 
litică a tînărului major".

o Ora 18, politclub, tema: „Dez
voltarea cooperării economice pe 
baza respectării statutului C.A.E.R. 
— obiectiv major al politicii parti- 
duiui şî statului nostru".

O ÎNTREBARE c u  c a r a c t e r  perm a n en t  
PENTRU FACTORII DE RĂSPUNDERE
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Proiect de rezoluţie 
initiat de România

New York 1 — Corespondentul A- 
qerpres, C. Alexandroaie transmite: 
din iniţiativa României, căreia i s-au 
alăturai, în calitate de coautoare 24 

. de. state, a fost înaintat spre dezba
tere Comitetului pentru problemele 
politice şi de securitate al Adună
rii Generale a O.N.U., un proiect de 
rezoluţie intitulat ..Consecinţele eco
nomice şi sociale ale cursei înarmă
rilor şi efectele sale profund dăună
toare asupra păcii şi securităţii în 
lume". Ţările coautoare slnt: Aus
tria, Bulgaria. Canada, Chile, Cipru, 
Danemarca, Etiopia, f inlanda, Franţa, 
India, Iran, Irlanda, Italia, Iugosla
via, Liban, Madagascar, Malaezia, 
Malta. Mexic, Maroc, Norvegia, Ru
anda, Singapore şi Tunisia.

Proiectul de rezoluţie subliniază 
îngrijorarea manifestată de statele 
lumii fată de continua escaladare a 
cursei înarmărilor şi cheltuielilor mi
litare. precum şi faptul că elimina
rea acestui curs periculos penlru pa-

Prezentarea raportului 
Naţiunilor Unite pentru

New York 1. — Corespondentul 
Agerpres, Constantin Alexandroaie, 
transmite: Comitetului pentru proble
mele economice al Adunării Gene
rale a O.N.U. î-a fost prezentat ra
portul Consiliului Conferinţei Naţi
unilor Unite pentru Comerţ şi Dez
voltare. (U.N.C.T.A.D.), care constitu
ie documentul de bază în abordarea 
tuturor punctelor aflate pe agenda 
acestui comitet.

Raportul relevă „responsabilitatea 
esenţială a statelor in curs de dez
voltare pentru concentrarea tuturor 
eforturilor şi resurselor umane şi 
materiale proprii în direcţia progre- 
«ului tor economic“.

Prezentînd situaţia structurii actu
ale a comerţului international, în ra
port se apreciază că „beneficiile rea
lizate ca urmare a creşterii expor
turilor ţărilor în curs de dezvoltare 
nu fost practic anulate de presiunile 
inflaţioniste din unele teri occiden- 
1 ale, carp au provocat sporirea cu , 
.6 la sută a preturilor produselor fi-

Dezbaterâle 
din Consiliul 
de Securitate 
în problema 
Rhodesiei

Naţiunile Unite 1 (Agerpres). — 
Consiliul de Securitate al O.N.U. a 
reluat dezbaterile în problema acor
dului încheiat Ia Salisbury între mi
nistrul de externe britanic, Alee 
Douglas-Home, şl şeful regimului ra
sist rhodesian, lan Smith. Denunţind 
reglementarea realizată, reprezentan
tul Tanzaniei, Salim Salim, a acuzat 
guvernul britanic „că a legalizat 
uzurparea puterii de către populaţia 
albă minoritară'1. Irt continuare, a 
luat cuvântul reprezentantul Somaliei, 
Abdulrahim Farag, care a sugerat ca 
documentele semnate la Salisbury să 
fie supuse atenţiei consilierului ju
ridic al O.N.U., pentru a se constata 
dacă ele sínt conforme principiilor 
Cartei. în încheiere, preşedintele în 
exerciţiu ai Consiliului de Securitate, 
Eugeniusz Kulaga (Polonia), a infor
mat că a început consultările pe mar- 

■ ginea propunerii sovietice de invi
tare la dezbateri a liderilor mişcării 
de eliberare din Rhodesia, Joshua 
Nkomo şi Ndabaniaghi Sithole, aliaţi 
tn prezent în închisoare.

Următoarea şedinţă va avea loc în 
această dimineaţă (joi).

cea şi securitatea întregii lumi ar 
contribui la promovarea progresului 
social şi economic al tuturor ţărilor 
şi ar spori posibilitatea acordării u- 
nor resurse sporite statelor în curs 
de dezvoltare.

Documentul cheamă toate statele 
să-şi intensifice eforturile în vede
rea negocierilor unor măsuri efec
tive de încetare a cursei înarmări
lor nucleare, de dezarmare generală 
şi totală.

în încheierea proiectului de rezo
luţie se subliniază necesitatea ca 
problemele cursei înarmărilor şi chel
tuielilor militare să se afle în per
manentă în atenţia organizaţiei Na
ţiunilor Unite şi să fie periodic a- 
nalizate. Totodată,, se cere ca punc
tul privind consecinţele economice 
şi sociale ale cursei înarmărilor să 
fie înscris pe ordinea de zi a ce
lei de a 28-a sesiuni a Adunării Ge
nerale a O.N.U.

Consiliului Conferinţei 
Comerţ şi Dezvoltare

nite pe piaţa mondială“. Dacă, în 
1960, procentul de participare a sta
telor în curs de dezvoltare la va
loarea şi volumul comerţului mon
dial era de aproape 24 la sută, până 
în anul 1970 acesta a scăzut la 17,6 
la sută. Raportul subliniază că re
prezentanţii ţărilor în curs de dez
voltare îşi exprimă îngrijorarea lată 
de repercusiunile actualei crize mo
netare occidentale asupra economiilor 
lor şi se pronunţă pentru înlăturarea 
barierelor protecţianiste şi discrimi
natorii din calea extinderii comer
ţului international. Documentul apre
ciază drept nesatisfăcător ajutorul 
financiar Jtordat statelor în curs de 
dezvoltare de către ţările industria
lizate. Acesta nu a ajuns la cifra de 
1 la sută din produsul national total 
al ţărilor industrializate, aşa cum se 
prevede in programul celui de-al doi
lea deceniu al Naţiunilor Unite pen
tru dezvoltare, ci la 0,35 la sulă în 
anul 1969 şi 0,33 ia sută anul trecut.

Subliniind faptul că problemele 
dezvoltării aiu pot fi separate de 
celelalte aspecte ale vieţii interna
tionale, raportul arată că „focarele 
de încordare şi război constituie nu 
numai pericole grave pentru pacea 
şi securitatea lumii, ci şi surse de 
instabilitate în relaţiile economice 
internaţionale, obstacole în calea dez
voltării, a mobilizării totale a resur
selor naţionale în folosul progresu
lui economic“.

Raportul pledează pentru îmbună
tăţirea relaţiilor economice dintre ţă
rile cu sisteme sociale diferite, pen
tru normalizarea relaţiilor economice 
internationale. Autorii raportului îşi 
exprimă, de asemenea, convingerea 
că viitoarea conferinţă a U.N.C.T.A.D., 
programată la Santiago de Chile în 
aprilie-mai 1972, va aborda pe larg 
aceste probleme şi va examina căile 
cele mai adecvate pentru soluţiona
rea lor.

Delegaţia IU. L  N. 
primită de preşedintele 

SalvadorMiende
Santiago de Chile 1 — Corespon

dentul Agerpres, Eugen Pop, trans
mite: Preşedintele Republicii Chile, 
Salvador Allende, a primit delegaţia 
Marii Adunări Nationale a Republicii 
Socialiste România, condusă de to
varăşul Mihai Dalea, preşedintele 
Comisiei pentru politică externă a 
M.A.N.

La întrevedere au participat Jose 
Toha Gonzalez, ministrul de interne, 
Jacques Chonchol Chait, ministrul 
agriculturii, şi Sergio Insunza, secre
tar general adjunct al guvernului. 
A fost prezent Vasiie Dumitrescu, 
ambasadorul României la Santiago 
de Chile.

Tovarăşul Mihai Dalea a transmis 
şefului statului chilian, din partea 
preşedintelui Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, 
Nicolae Ceauşescu, un mesaj cu u- 
rări de noi succese în realizarea po
liticii guvernului Unităţii Populare.

Preşedintele Salvador Allende a 
mulţumit pentru mesajul preşedinte
lui Ceauşescu, subliniind bunele re
iaţii dintre Chile şi România. In con
tinuare, preşedintele chilian a pre
zentat delegaţiei române obiectivele 
de bază ale .guvernului Unităţii Popu
lare în etapa actuală.

In cadrul întrevederii, conducăto
rul delegaţiei române, tovarăşul Mi
hai Dalea, a evocat principalele as
pecte ale construcţiei economice şi 
principiile politicii externe ale tării 
noastre, exprimind convingerea că 
relaţiile dintre România şi Chile vor 
cunoaşte un curs ascendent.

Delegaţia Marii Adunări Nationa
le a Republicii Socialiste România 
a făcut apoi o vizită la. sediul Con
gresului National, unde a fost în-, 
tînipinată de Fernando Valenzuela, 
preşedintele Camerei Deputaţilor, şi 
Patricio Allwyn, preşedintele Sena
tului.

în cursul întrevederilor care au 
avut loc, parlamentarii chilieni şi-au 
exprimat satisfacţia în legătură cu 
vizita delegaţiei M.A.N., au relevat 
stima şi înalta apreciere de care se 
bucură Románia în Chile.

Raspunzînd interesului manifestat 
în legătură cu activitatea M.A.N., 
tovarăşul Mihai Dalea a făcut o pre
zentare a conţinutului şi formelor 
activităţii înaltului for legislativ al 
ţării noastre.

După întrevederile de la Congre
sul Naţional, preşedintele Senatului, 
Patricio Allwyn, a. oferit un dejun 
în onoarea delegaţiei M.A.N.

Populaţia eliberată din Laos pri
meşte cu deosebită satisfacţie şi 
căldură pe ostaşii Armatei de Eli
berare din Laos. In fotos popu
laţia din Tchepone întlmplnă a i 

flori pe eliberatori

întrevedere 
Abba Eban — 
Edward Heath

Londra 1 (Agerpres). — Ministrul 
'de externe al Israelului, Abba Eban, 
oare se află în vizită oficială la Lon
dra, a avut marţi o întrevedere cu 

I premierul britanic, Edward Heath. El 
k conferit, de asemenea, c:u ministrul 

: de externe britanic, Alee Douglas 
-• Home. Potrivit informaţiilor transmi

se din Londră de agenţiile de presă, 
ministrul israelian a remis -şefului 
diplomaţiei britanice un memorandum 
eja privire la preocupările pe care 
le suscită în ţara sa proiectata ade
rai» * Angliei la Piaţa comună.
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la masa tratativelor!

Washington 1 (Agerpres). —- 
Preşedintele Nixon a autorizat 
Banca de export-import a S.U.A. 
să finanţeze operaţiunile comerci
ale cu România, a anunţat un pur
tător de cuvînt al Casei Albe. 
Intr-o scrisoare adresată unor li
deri din Congres, preşedintele 
S.U.A. afirmă: „Am decis că este 
in interesul naţional ca banca să 
garanteze, să asigure, să acorde 
credite în legătură cu achiziţiona
rea sau închirierea oricărui pro
dus sau serviciu care urmează să 
fie folosit in România“.

Purtătorul de cuvînt a adăugat 
că o măsură similară a fost luată 
anterior, în legătură cu problema 
schimburilor cu Iugoslavia şi Po
lonia.

încheierea lucrărilor Consfătuirii 
miniştrilor afacerilor externe ai 
ţărilor participante la Tratatul 

de la Varşovia
Varşovia 1 — Corespondentul A- 

gerpres, Iosif Dumitraşcu, transmite: 
La 1 decembrie şi-a încheiat lucră
rile consfătuirea miniştrilor afaceri
lor externe ai statelor participante 
la Tratatul de la Varşovia.

In cursul consfătuirii, au fost dis
cutate probleme legate de pregătirea 
convocării conferinţei general-euro- 
pene pentru securitate şi colaborare. 
A avut loc, de asemenea, un schimb 
de păreri şi informaţii asupra altor 
probleme internaţionale.

Consfătuirea s-a încheiat prin a- 
doptarea unui comunicat, care va fi 
dat publicităţii.

In aceeaşi zi, participanţii la con
sfătuire au fost primiţi de Edward 
derek , prim-secrétar al C.C. al 
P.M.U.P., Jozef Cyrankiewicz, pre
şedintele Consiliului de Stat al R.P. 
Polone, şi Piotr Jaroszewicz, pre
şedintele Consiliului de Miniştri.

întrevederea s-a desfăşurat într-o 
atmosferă prietenească.

Şedinţa Comitetului
al Partidului Muncitoresc 

Socialist Ungar
Budapesta 1 (Agerpres). — Agen

ţia M.T.I. informează ca, la 1 decem
brie, a avut ioc şedinţa Comitetului 
Central al Partidului Muncitoresc So
cialist Ungar. în cursul şedinţei, des
făşurate sub preşedinţia primului se
cretar al C.C. al P.M.S.U., Janos Ka
dar, Comitetul Central a examinat, 
dezbătut şi aprobat informarea pre

zentată de Zoltán Komócsin, membru 
al Biroului Politic, secretar al C.C. al 
P.M.S.U. despre problemele actuale 
ale situaţiei internaţionale, a dezbă
tut şi adoptat, pe baza raportului 
prezentat de Rezső Nyers, membru 
al Biroului Politic, secretar al C.C. 
al P.M.S.U., propunerea privind di
rectivele planului economiei naţiona
la şi bugetului de stat pe 1972.

în legătură cu 
situaţia din insulele 

Golfului Persic
Teheran ! (Agerpres). —- După 

cum transmit agenţiile France Presse 
şi Reuter, primul ministru al 
Iranului, Amir Abbas Hoveyda, 
a anunţat in fala unei sesi
uni extraordinare a Parlamentului, 
că, la 30 noiembrie, „forţele armate 
iraniene au debarcat pe insulele Ma
rele şi Micul Tomb, din strîmtoarea 
Hormuz, şi s-au instalat, de aseme
nea, pe insula Abu Mussa“, în urma 
unui acord încheiat cu guvernul Ma
rii Britanii. El a adăugat, „că gu* 
vernul iranian a hotărît să recunoas
că acordul încheiat anterior de emi
ratul Sharjah asupra exploatării re
surselor petroliere ale insulei Abu 
Mussa şi că veniturile obţinute în 
eventualitatea desc&peririi da petrol 
vor fi împărţite în mod egal de cele 
două state“.

¥r
Un comunicat dat publicităţii de 

emirul Sharjahului, Khaled Ben Mo
hamed Al-Wassimi, citat de agenţia 
France Presse, anunţă încheierea u- 
nui acord cu Iranul asupra insulei 
Abu Mussa. Acest acord, menţionea
ză comunicatul, recunoaşte suverani
tatea Sharjahului asupra insulei; el 
prevede menţinerea administraţiei 
civile a emiratului asupra populaţiei 
insulei, trupe iraniene urmlnd, tot
odată, să staţioneze în Abu Mussa, 
în zone stabilite de comun acord.

Insulele Abu-Mussa, Marele şi Mi
cul Tomb, situate în regiunea Gol

fului Persic, au fost revendicate de 
Iran, care declară, potrivit agenţiei 
Associated Press, că aceste insule 
au fost împrumutate Marii Britanii 
acum 78 de ani, ca baze pentru lup
ta împotriva piraţilor din zonă. Dis
puta recentă în jurul acestor insule 
a survenit în urma hotărîrii Marii 
Britanii de a-şi retrage trupele din 
regiunea Golfului Persic pînă la sfâr
şitul acestui an. Insula Abu Mussa 
a fost revendicată şi de emiratul 
Sharjah, iar insulele Micul şi Marele 
Tomb de emiratul Ras-Ul-Khaîma.

Bagdad 1 (Agerpres). — Irakul a 
hotărît să rupă relaţiile diplomatice 
cu Iranul şi Marea Britanie, în ur
ma debarcării trupelor iraniene în 
insulele Abu Mussa, Marele şi Mi
cul Tomb, din regiunea Golfului Per
sic, anunţă un comunicat oficial al 
Consiliului Comandamentului Revolu
ţiei dat publicităţii la Bagdad şi re- 
9uat de agenţiile Reuter, France 
Press şi Associated Press.

Londra î (Agerpres). — „Guver
nul britanic regretă că autorităţile 
Irakiene au hotărît ruperea relaţii
lor diplomatice cu Marea Britanie fn 
legătură cu ultimele evenimente, şi 
nu consideră că această acţiune ar 
fi justificată“, e afirmat purtătorul de 
cuvînt aî Foreign Office-uluL

Declaraţia M.A.E. 
al R. D. Vietnam în 
legătură cu invazia 

în Cambodgia
Hanoi I (Agerpres). — Un purtă, 

for de cuvînt al Ministerului Afa
cerilor Externe al R.D. Vietnam a 
dat publicităţii o declaraţie în legă* 
tură cu noua invazie în Cambodgia, 
întreprinsă de zeci de mii de militari 
ai regimului de la Saigon, conduşi 
de consilieri militari americani, trans
mite agenţia V.N.A.

Condamnind noile acţiuni agresiv« 
ale armatei americano-saigoneze, pur. 
tătorul de cuvînt al M.Á.E. al R.D. 
Vietnam reafirmă sprijinul deplin al 
guvernului şi poporului R.D. Viet
nam pentru atitudinea hotărâtă a’ 
Guvernului Regal de Unitate Naţio
nală al Cămbodgiei, aşa cum a fost 
exprimată în declaraţia sa din 25 no
iembrie a.c. In spiritul poziţiei co
mune adoptate de Conferinţa la ni
vel înalt a ţărilor din Indochina, po
porul vietnamez este hotărît să lupte 
umăr la umăr cu forţele de rezistenţă 
cambodgiene care, pînă Ia urmă, vor 
face să eşueze aceste noi acte d» 
aventurism războinic, adaugă, în în
cheiere, declaraţia.

Vietnamul de sud î  (Agerpres). —• 
Unităţi ale Frontului Naţional da 
Eliberare din Vietnamul de sud au 
declanşat în cursul lunii octombrie 
mai multe atacuri asupra trupelor 
inamice dislocate în Delta Mekongu- 
lui, anunţă agenţia de presă „Elibe
rarea“. In cursul luptelor, patrioţii 
sudvietnamezi au distrus 8 autoblin- 
date, au scufundat sau incendiat 15 
şalupe, au doborît 25 de elicopter« 
si au capturat importante cawtitătl 
de muniţie şi echipament militar. Ds 
asemenea, patrioţii au scos din luptă 
peste 4 000 de soldaţi şi ofiţeri al 
inamicului,

Incidentele 
de la frontiera 

indo-pakistaneză
Delhi i (Agerpres). — Agenţia Uni- 

fed News of India a anunţat că trei 
avioane militare pakistaneze, care au 
violat marţi spaţiul aerian al Indiei,' 
au fost interceptate de artileria anti
aeriană indiană şi obligate să se re
tragă.

Ministrul indian al apărării, Jag- 
jivan Ram, a anunţat- în parlament 
că 210 militari şi 145 civili indieni 
au fost ucişi, de la izbucnirea inci
dentelor la frontiera cu Pakistanul.

Rawalpindi 1 (Agerpres). — Un 
purtător de cuvînt pakistanez, citat 
de agenţia Reuter, a anunţat că for
ţele indiene au bombardat oraşul Jes- 
sore, din Pakistanul de est, provo- 
cînd victime în rîndul populaţiei ci
vile. El a informat, totodată, că, sub' 
presiunea forţelor indiene, trupele 
pakistaneze au evacuat localitatea de 
frontieră Pachagarh, din regiunea 
Rangpur-Dinajpur. Potrivit declaraţi
ilor sale, „noi efective militare in
diene au fost trimise In această re
giune, unde s-au desfăşurat lupt* 
grele“. Purtătorul de cuvînt pakista
nez a mai anunţat că forţele Indien« 
au fost obligate să se retragă din 
regiunea Comilla-Chittagong, din Pa
kistanul de est, tn urma unui contra
atac lansat de trupei» pakistaneze, ,

c orespon

Lucrările Conferinţei de la Roma 
a miniştrilor de finanţe, din aşa- 
numituî „Club al celor 10“ — Sta
tele Unite, Anglia, Franţa, R.F. a 
Germaniei, Italia, Suedia, Belgia, 
Olanda, Japonia şi Canada — s-au 
deschis sub auspicii greu de des
cifrat. Diferiţi miniştri şi consi
lierii lor apropiaţi au evitat tu  
grijă să facă declaraţii angajante, 
mentinîndu-se pe poziţii de „stric
tă rezervă“. De fapt, problemele 
aflate pe ordinea de zi a reuni
unii — măsurile ^ ^ „
necesare pentru 
a se depăşi criza 
monetară inter- 
occidentală, de- 
clanşată ca urma
re a hotărîrii Statelor Unite de a 
suspenda convertibilitatea dolaru- 
Jui in aur şi de a impune o supra
taxă de 10 ia sută asupra impor
turilor şi reflectarea pe plan co
mercial şi politic a acestei crize 
.— nu oferă, obiectiv, nici un ele
ment concret pentru a susţine că 
s-ar putea ajunge la o soluţie ime
diată. Dimpotrivă, punctele de 
pornire evidenţiază divergenţe 
substanţiale.

Statele Unite lasă să se înţelea
gă nu numai că nu vor să re
nunţe la rolul privilegiat pe care 
îl are dolarul în actualul sistem 
monetar occidental, ca urmare a 
acordurilor de la Bretton Woods, 
din 1944, neacceptind să schimbe 
paritatea dolarului fată de aur, dar 
declară că' sínt dispuse să re
nunţe la suprataxa de 10 la sută 
numai-, atunci cînd monedele, prin
cipalelor ţări capitaliste vor fi 
reevaluate în procente între 11 
şi 20 la sută.

La rîndul lor, cei 9 din „clubul 
celor 10“ fac eforturi serioase

pentru a realiza un fel de „front 
comun“ fată de S.U.A., în spe
ranţa că poziţia americană nu con
stituie punctul final, ci doar punc
tul de pornire pentru tratativele 
aflate în desfăşurare. în această 
concepţie, ei solicită S.U.A. ca şi 
dolarul să iie inclus în pianul re
vizuirii parităţii între monedele 
occidentale, adică să suporte o 
.devalorizare de circa 5—7 la sută, 
far suprataxa de 10 la sută să 

'fie abolită treptat şi dolarul să 
_______ au mai fie mone*

d e n ţ a

da-bază a siste
mului financiar- 
cornercial occi
dental pentru a 
se evita repeta

rea situaţiei actuale de criză. Dacă 
americanii vor manifesta înţele
gere fală de asemenea propuneri 

se spune în capitala Italiei — 
ceilalţi parteneri ar putea face 
unele concesii. în caz con
trar, falimentul întâlnirii va fi to
tal şi disensiunile pe plan mone
tar şi comercial dintre „Cei 10“ 
se vor intensifica. Deci, nu se 
poate considera că au triumfat 
Încercările S.U.A. de a-şi asana 
economia pe spesele aliaţilor săi 
occidentali, de a ieşi din criza în 
care au intrat datorită politicii 
duse în Vietnam. In acest con
text, se şi vorbeşte de aşa-nu- 
niita înţelegere „separata“ a ce
lor 9 faţă de Statele Unite. Este 
însă evident că o astfel de înţe
legere . ar putea avea consecinţe 
mai puţin dorite şi prevăzute de 
către cei care Ie preconizează, în 
sensul că ar putea duce la crea
rea a doua zone valutare şi co
merciale occidentale rivale.

NICOLAE PUICEA
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EVENIMENTUL PE SCURT
•  APROXIMATIV 1 500 000 DE 

PERSOANE au participat, marţi, la 
mitingurile şi demonstraţiile care au 
avut loc in întreaga Japonie in ca
drul celui de „al doilea val“ al ac
ţiunilor împotriva acordului japono- 
american privind retrocedarea Oki- 
nawei. Participanţii la manifestaţii 
organizate de centrala sindicală 
Schyo şi de alte sindicate, spriji
nite de partidele comunist şi socia
list, şi-au exprimat hotărârea de a 
continua lupta pentru retrocedarea 
Okinawei fără baze militare ameri
cane.

•  LA SFÎRŞITUL LUCRĂRILOR 
CONGRESULUI EXTRAORDINAR AL 
MUNICIPALITĂŢILOR DIN PANA
MA, a fost dată publicităţii o decla
raţie în care se arată că la baza 
negocierilor cu Statele Unite privind 
încheierea unui nou tratat asupra Ca
nalului de Panama trebuie sa se afle 
„respectul pentru demnitatea şi su
veranitatea naţională“. „Dezvoltarea 
naţiunii noastre, se arată in docu
ment, a fost serios afectată de agre
siunea şi intervenţia trupelor stră
ine, de strangularea economică, de 
presiuni diplomatice“.

După cum s-a mai anunţat, in pre
zent, au loc negocieri între guver
nele Republicii Panama şi Statelor 
Unite penlru semnarea unui nou tra
tat privind suveranitatea asupra zo
nei şi Canalului Panama.

•  LUlND CUVÎNTUL LA CLUBUL 
ECONOMIC DIN DETROIT, ambasa
dorul Canadei în S.U.A., M. Cadre, 
a declarat că aplicarea de către Sta
tele Unite a suprataxei de 10 la sută 
asupra importurilor creează econo
miei canadiene probleme foarte difi
cile. In urma acestei măsuri discri
minatorii, a spus el, numai în de
cursul unui an, 90 000 de muncitori 
canadieni pot deveni şomeri. Menţi
nerea acestei măsuri, a declarat am
basadorul canadian, ne obligă să ne 
orientăm spre alte pieţe de desfacere,

•  /JARUL „L’HUMANITE“ INFOR
MEAZĂ că procurorul Tribunalului
ordinii publice din Madrid a cerut 
condamnarea la 18 ani închisoare şi 
o amendă de 327 000 pesetas a lui 
Luis Lucio Lobato Espronceda, mem
bru al Comitetului Executiv al P.C. 
din Spania; la 6 ani închisoare şi o 
amendă de 40 000 pesetas a lui En
rique Garcia Crespo şi la 5 ani în
chisoare şi 12 000 pesetas amendă a 
lui Sanchez Hernandez, toţi trei acu
zaţi de „asociere ilegală şi publica
rea de materiale de propagandă“.

•  STATELE UNITE AU rOl.OSIT 
ÎN RĂZBOIUL DIN VIETNAM, în
perioada 1965—1970, aproximativ 
90 000 de tone de substanţe Chimice, 
se arată într-un recent raport al 
Institutului de cercetări pentru pa
cea internaţională (S.I.P.R.I.) din 
Stockholm. După ce prezintă date am
ple cu privire la utilizarea armelor 
chimice începînd cu primul război

mondial, raportul menţionează: „Cea 
mai mare utilizare a armelor chimi
ce, fără precedent prin amploarea ei, 
este întâlnită In războiul purtat de 
S.U.A. in Vietnam“. Raportul se pro
nunţă pentru elaborarea unui tratat 
care să interzică producerea şi uti
lizarea armelor chimice.

•  LA „JET PROPULSION LABO
RATORY“ a fost recepţionată la 30 
noiembrie, spre surprinderea specia
liştilor de la Pasadena, o fotografie

If celui de-al doilea enteilt marţian,; 
„Phobos“, transmisă de „Mardmer-9“. 
Iniţial se credea că datorită unei 
erori in orientarea camerei de luat 
vederi, „Phobos“ n-a putut fi prins 
tn obiectiv. Purtătorul de cuvînt al 
centrului spaţial de la Pasadena a’ 
declarat că această fotografie, deo
camdată unică, est« foarte clară* 
„Phobos“, aflat în acel moment la o! 
distanţă de 16 093 kilometri, apare c i  
un disc de mărimea unei monede* 
jumătate din suprafaţa *a vizibilă pa 
Imagine fiind luminată de Soare, S» 
pot distinge anumite forme de ret 
lief, care par să reprezinte marginii* 
unor cratere.

R.P. POLONĂ. Cei cinci gemeni născuţi la Gdansk au împlinit recent 
6 luni. Îngrijiţi cu multă grijă de cadre calificate, fiecare copil fiind in 
grija unei surori, cei cinci fraţi se dezvoltă armonios. In foto: Copiii 

împreună cu îngrijitoarele lor in casa părintească
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